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U num  ov ile  e t unus pastor. 
U nu ŝafejo  kaj unu p aŝtan to .

(Jo h ., X, 16.)

ESPERO KATOLIKA
IN TER N A C IA  M O N A TA  G A Z E T O ,O FIC IA L A  O R G A N O  de I. K. U. E.

R. I. P.
Pastro AUSTIN RICHARDSON. f

La adm in istran to  kaj redaktoro  de E. K. sciigis jam  
al la legantoj de E. K. per funebra poŝtkarto  la gravan 
baton, kiu trafis la E sperantistaron  kaj precipe la I. K. 
U. E. - anojn. Unu el la plej m eritplenaj kaj am ataj E spe- 
rantistoj, Ia ĉefo de la K atolikaj Esperantistoj, la P rezidanto  
de I. K. U. E. de post ĝia starigo, la religia d irektoro de 
E. K. kaj profesoro en la Instituto St. Louis en Bruxelles, 
subite estas m ortin ta en Bossey apud G eneve (Svisujo), 
ekvojaĝante al la IX U niversala K ongreso de E speranto  
en Bern kaj al la IV Internacia K ongreso de K atolikoj 
Esperantistaj.

La tu ta  E speran tistaro  funebras. Ni ricevis am ason da 
kondolencaj leteroj de katolikaj kaj de ne-kato likaj E spe- 
rantisto j kaj dum la diversaj kongresoj kaj en la gazetaro  
oni legas, krom laudo, ŝato, danko, respekto  kaj amo, pri 
profunda m alĝojo kaj funebro en ĉiuj rangoj Esperantistaj. 
A1 ĉiuj nian koran d a n k o n !

Efektive li plene m eritas tion ĉion. Li estis vere la plej 
nobla kaj sincera kaj esperantism em a sam ideano. Kaj pro 
tio li en tu ta  Esperantujo  ĉiam kaj plene estis respektita
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kaj honorita, sed pro tio ankaŭ nur la m alam ikoj.de Es- 
peranto, konante lian gravan influon kaj nepran fidelecon, 
malpli afable kontraŭstaris lin. Lia merito kiel bonega Es- 
perantisto per tio nur pligrandiĝas.

La legantoj de E. K. kortuŝite legos suban sciigon pri 
la lastaj tagoj sur tero de nia pia kaj sankta Patro. Tiun 
sciigon donis al mi la konata Sam ideanino S-ino M ilsom  
(„Ram o”) en Svisujo, kies gasto P -ro  R lC H A R D SO N  estis. 
Ŝi estas unu el la 200 spiritaj infanoj de la kara m ortinto 
kaj ŝi skribis al mi (ŝi pardonu al mi tiun ĉi malkonfi- 
dencieton): „Lia perdo estas por ni tre doloriga. La bona 
Patro  donis al mi la plej veran ĝojon en mia vivo: mia 
riceviĝo en la Katolika Eklezio” .

Jen ŝiaj komunikoj pri la lastaj tagoj de nia P rez id in to :
„Pastro Richardson.

„Kelkaj tagoj jam pasis, de kiam nia kara, respektinda 
Abato Richardson  iris al Dio.

„Kun doloro, sed ankaŭ kun ĝojo ni rem em oras la lastajn 
dolĉajn horojn travivitajn kun nia Patro, kiu enkondukis 
en la Eklezion — en la feliĉon, — tiel multajn animojn.

„Gis la fino li laboris, kuh m irinda agemeco, pri Espe- 
ranto, organizante la kongresajn kunvenojn.

„Lin ankaŭ multe okupis la zorgo pri liaj spiritaj infanoj 
pri kies progresado li tu tkore laboris. Parton  de sia tem po 
li dediĉis al la studado de aktualaj dem andoj religiaj, kiuĵ 
profunde interesis lian delikatan, sagacan intelekton.

„Sed lian tutan laboron trapenetris spirito de arda kari- 
tato. Lia larĝa, tolerem a animo akceptis kun gracia dolĉeco 
eĉ la plej deciditan kon traŭu lon ; sed sam tem pe, eĉ al 
amiko li firme, sed karitplene rezistis, se ĝin postulis fideleco 
al la katolika kredo aŭ disciplino.

Regulo de lia vivo ŝajnis e s t i :
In necessariis unitas,
In dubiis libertas,
In omnibus caritas.

„La lastan tagon, li pasigis en nia kvieta vilaĝo. Frue 
li diris la meson kaj ni havis la feliĉon ricevi de liaj manoj 
la Sanktan Komunion.
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„Tre vigle, ageme, li laboris dum la mateno. Posttagm eze, 
ni organizis la farotaĵojn kaj la planojn de la vojaĝo al 
Berno. La Ligo de 1’ Evangelio estis unu el liaj lastaj 
pensoj.

„Vespere, kelkaj parohanoj vizitis lin, kaj longtempe, 
kvazau en ekstazo, li diris al ili pri la feliĉo de 1’ Ĉielo . . .

„Tiun sam an nokton, subita sufokatako en kelkaj minutoj 
finis tiun noblan vivon, tute dediĉitan al la servado de 
Dio kaj de la proksimulo.

Ram o” .

Cu ni ne prave povas esperi, ke Ia kara m ortinto jam 
ricevis de Dio la eternan rekom pencon? Tam en Iau kato- 
lika kutimo ni ne ĉesu preĝi por la ripozo de lia animo.

Por I. K. U. E. la subita  perdo de ĝia N estoro estas plej 
grava. Li ne povis precizigi al ni siajn Iastajn dezirojn. 
Tam en ni ĉiuj scias liajn ideojn per liaj multaj predikoj, 
artikoloj kaj leteroj. Mi scias, ke li ĉiam tre bedauris, ke 
li ne sukcesis forigi la plej lamigajn mankojn en I.K. U. E. 
En Romo Ii intencis konigi sian lastan volon, ĉar li sciis, 
ke Ii ne plu longe povos vivi inter n i . . . .  La Volo de Dio 
estu benita! Jen lia aksiom o, kiun ankaŭ ni pie kaj sub- 
metiĝe nun p a ro lu .. . .  Sed kiom trankvile kaj kviete ni 
antaŭe povis dormeti en nia agado por I.K.U.E., ĉ a rn if id is je  
li, kiu ĉiam maldormis kaj laboris por ni — tiom m altrank- 
vilige estas nia nuna situacio.

Mi opinias, ke mi ne pli bone povas ĝin priskribi ol per 
la vortoj, kiujn m i diris en la malferma konsido de nia IV-a 
kongreso en Romo. Tie mi, kiel oficiala delegito de „N eder- 
landa Katoliko” , parolis i. a. jene:

„Kiam nu por ĉiu Katoliko estas granda ĝojo iri al la 
bluaĉiela Italujo, kie floras la oranĝarboj, sed precipe iri 
al tiu Romo, kie loĝas la A nstataŭanto de nia Dia Savinto, 
kiam, mi diris, por ĉiu ajn Katoliko tio estas granda 
ĝojo — mi sentas malĝojon je la penso, ke la plej nobla 
Katolika Sam ideano, nia kara Prezidinto de I. K. U. E., P -ro  
Richardson, ne povas en tiu ĉi momento ĝui kun ni tiun 
ĝojon. Li, kiu tiel pie kutimis paroli kaj korespondi pri la
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Sankta Seĝo kaj pri la „Cathedra P etri", li, kies lasta revo 
estis, al piedoj de la Sankta Patro meti sian noblan koron 
kiel puran oferaĵon, li, jam sur vojo al la urbo de la Papoj, 
subite estis vokita de la ĉiela Patro al la dia Jeruza lem o .. . .

„Kia perdo por ni, orfoj sen tiu nobla kaj pia patro! 
Kia malĝojo por ni sen tiu fidela kaj am inda am iko kaj 
f ra to .. .  . Ho, kioin mi iam eraris, pensante ke ja  m i  estis 
lia plej intima am iko! Sed ĉiuj, kiuj interrilatis kun li, eraris 
sam e: ĉar li estis sam tem pe por ĉiuj senescepte la plej 
intima amiko, la plej bona patro. Kia perdo por ni ĉiuj! 
M emoru nur: kiam inter ni minacis m alkonkordo, tiam 
sufiĉis unu vorto de nia pacam anta prezidanto, kaj ĉiuj 
denove interkonsentis kaj interkonkordis. Kia perdo por 
nia internacia katolika m ovado. Li estis la anim o de nia 
m ovado, al kiu ĉiuj sin turnis, kiel la varm on kaj lumon 
soifantaj floroj sin turnas al la bonfaranta suno. Kaj jen la 
solvo de la enigmo, ke la Internacia K atolika Unuiĝo 
Esperantista, la I. K. U. E., povis ekzisti kaj vivi sen efek- 
tiva organizado. Li sola reprezentis la organizon de nia 
I. K. U. E. Li estis la centro, de kiu ĉio deiris, al kiu ĉio 
revenis. Ni ne riskis entrepreni ion, sen lia saĝa konsilo, 
sen lia prudenta aprobo.

„Ni nun subite estas kvazau ne organizitaj, kvazau ne 
kunligitaj pecoj, ĉar li estis la sola ligilo, kiu nin dolĉe 
kunligis en unu tuto.

„Kara patro nin forlasin ta! Senlaca laboranto  por nia 
kara afero, dankon, dankon por ĉio, kion Vi por ni faris. 
Ni ĉiam m em oros vin. Ni konservos^ kiel grandvaloran  
heredaĵon, postlasitan al ni, Ia fratan amon, la in terkon- 
k o rd o n ; la fervorecon por nia kara a fe ro ; la sendiskutan 
subm etiĝon al la Ekleziaj A utoritatuloj, kiujn la Sankta 
Spirito oficdonis, por estri la Eklezion de D io ; ni konser- 
vos la piecon kaj purecon de nia m ovado. Kaj perd in te  
Vin, la centron kaj anim on de I. K. U. E., ni devas an sta - 
taŭi Vin inde, kaj ĉar Via persono kvazaŭ prezentis la 
organizon de I. K. U. E., ni havas nun la gravan devon 
organizi nian m ovadon, ĉar en m alordo kuŝas ruino kaj 
pereo. Por Vin honorigi en Via I. K. U. E., ni nun devas
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penadi, por ke, baldaŭ organizita, I. K. U. E. povu daŭre 
vivi kaj ev o lu c ii.. . . ”

D -ro  Sm u l d e r s .

LA ORFIĜINTA I. K. U. E.

I. K. U. E. perdis sian kreinton kaj patron, sian gloron 
kaj forton, sian ĉarm on kaj allogon. I. K. U. E. nun sim ilas 
al ne-plenkreskulo , kiu post la subita  perdo de siaj gepa- 
troj estas devigita, sen ilia plua apogo  kaj konsilo, trovi 
mem sian vivvojon, gajni mem sian propran  panon.

Kiom zorgem a ofte estis la bedaŭra ta  P a tro  pri sia kara 
I. K. U. E. Li sciis kaj plendis ofte, ke al Ii m ankas la 
fortojn por konduki ĝin en la vojon de ordo kaj prospero, 
de kiu ĝi foreraris pro juneca vagem o. Ho jes, Ia juna 
I. K. U. E. estis tiel bonkora, tiel bonsenta, tiel multe 
p rom esan ta  por la eston to ; pro am o al sia m aljuna patro  
ĝi detenis sin de m albonaĵo j; sed lia troa boneco kaj m o- 
desteco  precise estas la kaŭzo, pro kio ĝi ne ankoraŭ  
eniris en la de li m ontritan  vojon: la tro a  boneco de lia 
koro evitis tro  laŭ tan  voĉon, tro  severan adm onon, tro  
insistan pe ton ; la troa  m odesteco de lia anim o m alperm esis 
al li altrudi Iian opinion kaj deziron. Kaj la gajuleto  I. K. 
U. E. iris libere sian vojon, nur k lopodan te  por ne kaŭzi 
intence al li m alagrablaĵojn , kaj de tem po al tem po ĝoj- 
igante lian koron per bona konduto  kaj bona faraĵo.

Sed nun subite  lasita al si mem, ĝi sen tas m em riproĉojn,
ĝi sen tas bedaŭrojn  pro tio, ke ĝi ne uzis la tem pon dum
la vivo de patro , por instruigi sin pri serioza laboro  kaj
m em stareco. —*

Sed ni lasu la m etaferojn kaj ni reiru al la realeco. Cu 
ni daŭrigos nian nunan agm anieron nun, kiam, post foriro 
de nia P rezidan to , ni mem devas daŭrigi lian laboron kaj 
certigi daŭran  kaj ordigitan ekzistadon al lia I. K. U. E .?

Kaj mi — mi serioze pripensadis, kion fari. Kion diri 
en la E. K .-num ero, eliron ta post lia m o rto ?  Mi severe 
petis min, ĉu ni devos silenti, kiel ĝis nun, pri la m ankoj
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kaj malordoj kaj senfruktecoj de nia I. K. U. E ?  Post lon- 
ga pripenso, mi diris al mi mem: NE! Ĉu la malkontenteco, 
kiu regas inter ni pro la malbona situacio de nia I.K.U.E. 
povas esti sufokita? Neeble! Oni silentis pro respekto kaj 
amo al la kara mortinto, oni ne volis malĝojigi liajn lastajn 
tagojn. Kaj pro tio oni silentis — ho ve! per tio oni 
mortiĝis por I. K. U. E. Oni ankaŭ ne plu kunlaboris, 
donante siajn laborojn al aliaj aferoj. Kaj precise la pion- 
iroj, la gravaj personoj, la influaj pastroj kaj laikoj, ne 
trovante seriozan laboron kaj fruktodonajn agadojn ĉe 
I. K. U. E., lasis ĝin al ĝi mem, kiel plenkreskuloj lasas 
la ludojn al la junuloj.

Ne estas eble, ne priparoli nian nunan danĝeran situa- 
cion. Kaj eĉ, se sukcesus, silenti kaj silentigi kelkan tem - 
pon, — iun tagon la per elektro ŝarĝita aero devas sin 
deŝarĝi kaj la fulmotondro eble okazos antaŭ aŭ dum 
„Nia Kvina”, kiu precise devas esti la loko, el kiu nia 
I. K. U. E. devas eliri renovigita kaj revivigita; sed pro 
tio estas necese, ke tiam la vetero estu serena kaj bela 
kaj ke ni antaŭe prilaboru la kampon kaj semu, por rik- 
olti la fruktojn dum „Nia Kvina.”

Kiam ni nur bone prezentas al ni la ideojn kaj dezirojn 
de P-ro Richardson , kiujn ni trovas en liaj verkoj kaj 
leteroj; liajn idealojn kaj atendojn, pri kiuj li tiel elokvente 
paroladis; kiam ni nur ne forgesu, spite niaj interdiskutoj, 
lian amon por frateco kaj konkordo; kiam ni, kiel li, nur 
intencas la bonsukceson de nia sankta afero; kiam ni, 
kiel li, neniam altrudas niajn ideojn al aliaj, sed, post 
serioza interŝanĝo de ideoj, subm etas nin al ordo kaj dis- 
ciplino; al la deziro de Ia plimulto — tiam ni donos nian 
Richardson al I. K. U. E., post kiam ĝi lin perdis; tiam li 
vivos en ĝi, post kiam li mortis.

Mi nun petas ĉiujn, precipe la influajn kaj gravajn per- 
sonojn, kiuj iam kunlaboris kun ni, sed kiuj nin lasis al 
ni mem kaj tute silentis de post pli mallonga aŭ pli longa 
tem po — ĉiujn mi petas, ke ili denove bonvolu kunlabori. 
E. K  estas m alferm lta al ĉiuj ka j tute senpartie donos 
lokon al ĉiuj opinioj. Kiu havas plendojn, kiu volas kritiki
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— por konstru i, ne por m alkonstrui — li parolu, li estas 
bonvena. Sed neniu, kiu estas m alkonten ta pri I. K. U. E. 
silentu nun, por postuli la parolon poste, kiam E. K. jam 
estos ferm inta ĝiajn paĝojn por tio, post kiam ĝi donis 
al ĉiuj la okazon por eldiri ĉion, kio pezas sur la koro.

M allonge jen mia opinio: E stas necese, ke organizo kaj 
preparo  de „Nia K vina” en Lourdes kom encu tuj per s ta -  
rigo de ageina loka O rganiza  K om itato  kaj de sperta  kaj 
Iaborem a Kcngreskom itato. —  Dum „Nia K vina” la reo r- 
ganizado  de nia m ovado devas esti decid ita  p recis-m aniere  
en form o de definitiva regularo de I. K. U. E., kiu estas 
necesega;* tiu afero devas esti p reparita  kaj d isku tita  tu te  
dn taŭ  la kongreso. — Kaj, ĉar Ia nuna C efestraro de I.K. 
U.E. estas elektita nur por unu jaro, oni devas bone pri- 
pensi la plej bonan solvon de elekto de d e fin itiva  Estraro.

Jen, g rava laboro nin atendas. De „Nia K vina” dependas 
ĉu I. K. U. E. perdiĝos en supraĵa  kaj senvalora  m ovado, 
aŭ ĉu ĝi ekstariĝos kiel kom enco de serioza kaj p rak tika 
organizaĵo  de agem aj Katolikoj de la tu ta  rnondo; o rgan- 
izaĵo, kiu efektive servas la in teresojn de la Katolikism o.

D -ro  Sm u l d e r s .
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Internacia Pilgrimo Katolika
kaj

IV-a Internacia Kongreso de la 
Katolikaj Esperantistoj.

4 —10 Septem bro 1913 en Romo.

Tre rimarkindaj por nia Internacia Katolika M ovado 
estas la 3 ĝis 10 Septem bro de tiu-ĉi jaro, en kiu por la 
unua fojo internacia katolikareto, kvazaŭ unu intima grupo 
pro sia unu familia lingvo Esperanto, pilgrimis al Romo. 
Sonis nia belsona lingvo tra la stratoj de Romo, sonis 
niaj Esperantaj kantoj en la Vatikano antaŭ nia Sankta 
Patro Pio X -a kaj meze de miloj de niaj samreligianoj, 
fremdaj al ni pro ilia lingvo.

Esperantista vojaĝo al Romo ne povus esti m alsukceso; 
je ĉiu paŝo oni trovas sanktejojn kaj rim arkindaĵojn kaj 
ne estas urbo kom parebla je Romo, ne ekzistas urbo tiel 
grava kaj sim patia por Katoliko kiel ĝi. T re faciligis la 
aranĝojn tio, ke ĉiuj kongresanoj loĝis en unu sama hotelo 
kaj ke ekzistas agentejoj en Romo, kies agentoj kutimas 
konduki pilgrimojn kaj vizitantojn tra  la urbo. Tio ioin 
anstataŭigis la neceson de loka organiza komitato, kiu en 
ĉiu alia kongreso aranĝas la aferojn. En Romo, kie — kiel 
en tuta Italujo — Esperanto estas ankoraŭ tre malmulte 
disvastigita, ni ne havis lokajn katolikajn Esperantistojn 
helpantajn, kaj ankaŭ la K ongreskom itato ne akceptis la 
helpon de Italaj Katolikaj I. K. U. E.-anoj ne loĝantaj en 
Romo. Tiel S-ro Colas aranĝis nian Pilgrimon kaj Kon- 
greson de el Parizo, kaj nur kelkajn tagojn, en Februaro 
kaj antaŭ la Kongreso, li estis en Romo por prepari la 
aferojn kaj bonvenigi la alvenintajn kongresanojn.

Lau cirkonstancoj la Pilgrimo kaj Kongreso bone sukc- 
esis. Kaj ni jam rimarkis, ke Roma vojaĝo preskaŭ ne 
povas malsukcesi, ĉar la katolikaj ĝuadoj estas tiel puraj 
kaj grandaj, ke oni volonte forgesas kelkajn mankojn kaj 
disreviĝojn.
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Mi m em oru ankau, ke la prezo de la sestaga vivado en 
hotelo kaj de la ekskursoj estis ekstrem e m alalta. Pro tio 
oni ne rajtis postuli „LukuIajn” m anĝaĵojn. La hotelestro  
kaj liaj gehelpantoj estis tre  afablaj kaj honestaj, tiel ke 
ni povas rekom endi al ĉiuj nian hotelon D in e s e n .

NIA PILGRIMO
estas la plej bone sukcesin ta  parto  de nia vojaĝo al 

Romo. Mi unualoke priparolu  nian Aŭdiencon ĉe la S ank ta  
Patro  P io  X, donita al ni, kiel kutim e, en la „D am asa 
K orto” de la V atikano. Jen ni aklam is nian grandan  Papon, 
la Cefon de la S ank ta  Eklezio kaj la A nstataŭanto  de 
Jezu-K risto. Ni estis 80, s ta ran te  meze de ĉirkaŭ 3000 pil- 
grim antoj. T ondraj aklam oj resonis, kaj la Sankta P atro  
ridetante aŭskultis la kriojn de am o kaj fidelo de siaj in- 
fanoj. Kiel ondegoj ĉiam denove suprenleviĝis Ia ĝojegaj 
krioj de la am aso, ne ĉesis la entuziasm aj aplaŭdoj, ĝis 
kiam la S ank ta  P atro  donis signon kaj ĉiuj silente su rge- 
nuiĝis kaj ricevis la A postolan Benon por si kaj por la siaj. 
Tuj poste lau  spcciala pertneso konsentita  a l ni Esperant- 
istoj, la V atikana O rkestro  eksonigis nian him non „Ni 
volas D ion”, kaj ni, kun duoble fortaj voĉoj kantis tiun 
him non fiere kaj entuziasm e, meze de 3000 diverslingvaj 
pilgrim antoj. Kia feliĉo en niaj koroj — forgesitaj estis 
la longa, laciga vojaĝo, la p rem anta varm ego de Romo . . . 
ĉio ajn ŝanĝiĝis en pura, sankta, vera ĝojeco, kies m em oro 
heligos niajn plej m alhelajn tagojn en la estonto . Finiĝis 
nia him no, silentis la orkestro , denove tondris la aklam oj 
de la am aso, kaj . . . .  jen foriris tiu respekteg inda M al- 
junulo je aspek to  plej sana, je teniĝo plej im ponanta, je 
vizaĝo elsp iran ta bonecon kaj sank tecon  . . . m alaperis la 
b lanka figuro de el niaj okuloj, sed g ravurita  en nia m em oro 
je eterne!

Kaj ankaŭ ni foriris, m alrapide, rakon tan te  unu al alia 
sian feliĉon kaj ĝojon. V idante S -ron  C O L A S , mi preskaŭ 
ĉirkaŭbrakis lin: ĉu ne li so la aranĝis tion ĉ ion?  Mi ne 
precize m em oras, kiajn m alsaĝaĵojn ni in terbabilis pro 
entuziasm o, nur mi scias ankoraŭ, ke mi volis lin kanonigi
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tuj, ekkriante: „Amiko Colas, vi efektive povas fari 
m iraklojn!”

Estas nedubeble, ke ni samtempe faris grandan propa- 
gandon inter la amaso en la Vatikano per nia kantado en 
Esperanto; la Corriere d 'Ita lia  enhavis detalan artikolon 
pri nia audienco kaj kantado. Ankau per niaj ekskursoj al 
preĝejoj kaj vidindaĵoj ni faris bonegan propagandon en 
Romo, ĉar ĉiuj niaj veturiloj estis ornamitaj per Esperantaj 
flagetoj. Ciu dumvoje rimarkis ilin kaj petis klarigojn.

Mi ankoraŭ menciu nian pian viziton al la Katakomboj 
kie nia Prezidanto P-ro P arker diris la S. M eson, dum 
kiu ni kantis kaj komunikiĝis, kaj la Franciskana P-ro 
M o d esto  Carolfi O.F.M. predikis. Estis kortuŝa cerem o- 
nio en tiu loko, kie iam unuanime kunvenis la unuaj 
Kristanoj, kaj kie la martiroj ripozis en paco.

Je memoro de nia kara Prezidinto Richardson okazis 
solena funebra Meso kantita. Funebra prediko estis dirita 
de P-ro Bianchini.

Car E. K. donos poste specialan raporton pri la Ro- 
maj ekskursoj, prom esitan al ni de D -ro Lehner  (St. 
Gallen, Svisujo), mi, ja nevolonte, finas tiun-ĉi ĉapitron.

LA KONGRESO. („Nia Kvara”).
La kongreso estas la malplej sukcesa parto de nia voj- 

aĝo al Romo. Mi ripetas: lau cirkonstancoj ĝi sukcesis 
je certa grado, sed tia  kongreso donas neniun profiton al 
nia I.K.U.E.-movado — eĉ, se ĝi estus tenita, tia, en aliaj 
pli favoraj cirkonstancoj, ĝi estus rekte malprofita.

Oni ne forgesu, ke mi, tiel parolante, nur pripensas la 
bonsukceson de nia movado, kiu eniris nekontraŭdireble 
epokon de dekadenco; kaj mi tute ne intencas ofendi 
personojn, kiuj, kiel S-ro Colas, faris ĉion, kion ili povis, 
por dumkongrese sukcesigi nian restadon en Romo. La 
Romaj Pilgrimo kaj Kongreso dependis tute de unu per- 
sono, kaj tiu ĉi loĝas malproksime de la kongresurbo. 
Estas neeble, ke tiu unu persono faru la laborojn de loka 
organiza komitato, de kongreskom itato, k. t. p., al kiuj 
partoprenas ordinare diversaj personoj, kiuj havas ĉiu
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sian specialan  taskon  plenum otan, kaj kiuj longe an tau  la  
kongreso  povas ĉion prepari kaj konigi la definitivajn a ran - 
ĝojn al la kongresontoj. — Pro tim o, ke la ne sufiĉa o r- 
ganizo de niaj kongresoj tia, kia ĝi estis en B udapest kaj 
en Romo, fariĝu kutim o, pro tio mi tiuĉiloke petegas, ke 
„Nia K vina” en Lourdes estu alm enaŭ tiel bone organizita  
kiel ekzem ple „Nia D ua” en H a g o : jam  du m onatojn  an- 
taŭe  ĉiO (kom itatoj, p rezaro , horaro , tagordoj de kunvenoj, 
eĉ resum oj de la paro ladoj farotaj kaj tekstoj de la dezir- 
esprim oj voĉdonotaj, ekskursoj k. t. p.) estis sciigitaj en 
niaj Kat. Esp. gazetoj „N ederlanda K ato liko” , „Espero 
K atolika” k. t. p . ; kaj du m onatojn  poste  precise laŭ tiu 
program o la kongreso  okazis. T io ne estis ebla en Romo 
pro la cirkonstancoj, sed tio eston te  denove devas esti 
farata. Se ne, niaj kongresoj fariĝos ĉiam pli kaj pli sen - 
in teresaj kaj m algravaj kaj fine estos sim plaj ekskursoj de 
in ternaciaj turistoj, kiuj in tertem pe por ripozi babilas kune 
pri io ajn.

D um  la kongrestagoj S -ro  C O L A S  efektive laboregis. Li 
ne volis ripozi. Li faris, kion li nur povis. En la ferm a 
kunsido li ricevis m erititan dankon por siaj klopodoj kaj 
Iaboroj. Ni dependis de li so la; feliĉe li ne m alsaniĝis pro 
tro laboro , kvankam  lia voĉo ĉiam pli kaj pli kom encis m al- 
aperi, ĝis kiam li je la fino de Ia kongreso estis senvoĉa. —

Ĉi sube sekvas la raporto  de la laborkunsidoj, farita  
dum kongrese de S -ro  A. M ilso m . Mi tre bedaŭras, ke ĝi 
ne estas plena, kaj ke mi devas kom enci per pro testo .

D -ro  Sm u ld er s .

OFICIALA RAPORTO 
de la Laboraj Kunsidoj de „Nia Kvara”.

A n tcva rim a rko  k a j  P r o te s to .  La R edakcio  de  E. K. kaj ĝiaj Leg- 
an to j b e d a ŭ rin d e  ne ricevis la oficialan rap o rto n  de „Nia T ria ” en 
B udapesto . T am en  E. K. ra jtas  ricevi ĝ in ; ĝi estas la oficiala o rgano  
d e  I. K. U. E., kaj niaj kongreso j estas  kongreso j de  I. K. U. E. C iuj 
k lopodo j faritaj de  nii m alsukcesis. N un, unu  jaron  post „Nia T ria” , 
ni ne  an k o raŭ  scias, kio estis  p rip aro la ta  en B udapest!
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P or garantii al niaj leganto j la Of. Rap. de „Nia K vara” en 
Romo, mi jam  an taŭ  kelkaj m onatoj korespondis pri tio  kun P-ro 
R ich a rd so n . Mi petis  lin, ke li, kiel. p rezidan to  de la kongres- 
kom itato, nom u iun raportiston  de „Nia K vara” por verki dum kon- 
grese raporton por E. K., sam tem pe por plifaciligi la taskon de 
la kongressekretario  Co la s . P o st kelka tem po P-ro R ichardson 
sk rib is”al mi, ke li trovis taŭgan  raportiston, nom e S-ron A. M ilso m , 
kiu deklaris sin preta.

E fektive S-ro M ilsom  (kaj krom  li ankaŭ lia frato) verkis dum - 
kongrese la raporton  de  la laborkunsidoj. Ĉ ar du personoj raportis, 
mi m em  ne verkis no to jn .

Dum la kongreso S-ro Colas, la kongressek retario , don is tiujn 
pretajn  raporto jn  de la kunsidoj al ĉiu ajn, nur ne al la redaktoro  
de E. K. Kun granda peno mi fine sukcesis kolekti la raporto jn  de 
la dua ĝis la lasta laborkunsido. Tam en la raporto  de la unua mal- 
ferm a kunsido  estis perd ita  (ankaŭ tiu  de la frato de la raportisto).

P ro  tio mi sentas m in dev ig ita  pro testi. P-ro R ich a rd so n  kaj 
mi, la d irek toro  kaj redaktoro  de E. K., bedaŭrin taj, ke S-ro Colas , 
la kongressekretario , ne ensend is la oficialan raporton  de  la Buda- 
pesta kongreso, faris ĉion, kio estas necese por garantii al la Leg- 
anto j de E. K. raporton  de la Roma K ongreso. S-ro Colas tam en 
d ispon is pri tiu raporto, farita pro kaj por E. K., laŭ sia bontrovo 
kaj eĉ estas kulpa pri la neebleco  de  la redakcio, sp ite  ĉiuj antaŭ- 
aranĝoj, presigi ĝin tuta. Je  la nom o de ĉiuj Legantoj de E. K., 
mi pro testas kontraŭ  tiu arbitra kaj facilanim a konduto  de S-ro Co la s .

Prepara Kunveno
okazis 4 Septem bro  an taŭ tagm eze, en kiu laŭ propono de S-ro 
Colas estis e lek tita  P-ro P arker  p rezidan to  kaj P-ro B ianchini 
v ic-prezidanto  de la K ongreso .

Malferma Kunsido
okazis posttagm eze. Ĉ eestis -+- 60 personoj, in te r kiuj 4 Italaj 
E sperantisto j, kaj kelkaj Italaj ne-esperan tisto j, i. a. la p rezidan to  
de la K atolikaj Asocioj Rom aj, kiu en tuziasm e paro lad is en Itala 
lingvo, tradukita  de P-ro Bia n ch in i. Kelkaj te legram oj kaj leteroj 
(3 de Episkopoj) estis leg itaj. R eprezentan to j de 12 landoj salu tis 
la kongreso  l. La deleg ito  de U. E. A. (ne-katoliko) en Rom o afable 
faris belan  fotografaĵon de Ia ĉeestintaro .

Sekvas la raporto  de S-ro M ilsom  ; ĝi estas konciza kaj enhavas 
nur la ĝenera la jn  ideojn  de la serio de paroloj.

D-ro S.
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DUA LABORKUNSIDO.
Vendredon 5 Septembro.

S -ro  Colas legas kelkajn leterojn de saluto, kaj prezentas 
S -ron P -tron  Koller  el Austrio.

S -ro  Koller  estro  de m onaĥejo, salu tas en la nom o de 
Ia E sperantisto j disaj en diversaj vilaĵoj.

S -ro  Colas enkondukas la raportisto jn  de la kunveno: 
S-ron P. Bianchini kaj S -ron M ilso m .

S-ro  Bianchini diras taskon de la Eklezio, baptigi la 
popolojn en la Nom o de Dio. La Eklezio deziras, ke la 
popoloj konvertiĝu. Li donas nom brojn de la diversaj reli- 
gianoj, m ontrante, ke K atolika Eklezio estas tiu de m al- 
g randa parto  de la m ondo.

La misioj bezonas multe da m o n o : eĉ la pro testan to j 
kom prenas la utilecon de la m o n o ; ĉe katolikoj, nur 5 
centim oj ĉiujare po persono sufiĉus por granda kaj ne- 
cesa laboro.

Revuo de la n d o j:
Italujo donas 2 cent ĉiujare.
H ungarujo 5 cent.
Francujo, Irlando kaj B elgujo; G erm anujo faras multe 

por misioj.
Kiel ni povas labori ? S -ro  Bianchini donas ekzem ple 

abonado  al Bultenoj (rekom endita de Pio X ) ; (M issione 
C attoliche). Popolo  am anta la misiojn iĝos popolo pia.

Tiel E speranto  povas servi, por ke ĉiu katoliko konvertu 
la 5 nekatolikojii, sen diferenco de lingvo.

S -ro  P. P arker dankas S-ron P. Bianchini, kaj donas la 
parolon al P -ro  Becker.

P -ro  Becker  dem andas klarigon pri la laboro farebla de 
la pastroj.

S -ro  Bianchini m ontras kiel ekzem plo la publikadon de 
libroj de katolikaj a u to ro j: Itnla cinitno de Sylvio Pellico 
(trad. Tellini), k.t.p.

S -ro  C olas resum as la im preson de la paro lado de S -ro  
Bianchini.

K oncerne la librojn, li preferas librojn ne tro literaturajn ,
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sed pli apostolajn lib ro jn ; kiel Fabiola kaj Kie estas la 
Eklezio de Kristo.

Pri Esperanto kaj Misionoj S-ro Colas konigas, ke kel- 
kaj Misiistoj en Ĥinujo estas Esperantistoj, kaj ke la Esp. 
gramatiko estis presita ĉe la Katolika Grupo de Shang Hou.

Ankau en unu provinco de Ĥinujo (Yunnan) Esperanto 
estas oficiale enkondukita en ĉiuj superaj lernejoj. Por ke 
ĉiu Esperantisto povu h e lp i: oni sendu poŝtm arkojn uzitajn 
al Misioj en Belgujo, tiu komerco permesis konstrui preĝejon 
kaj misii.

Ankaŭ kolekto de malnovaj vestaĵoj.
S-ro Bianchini proponas, ke la kolekto fariĝu de la kaso 

de „Espero Katolika”, por ke ĉio tiel centraliĝu.
S-ino R. J unck deziras, ke oni ne sendu vestaĵojn de 

ĉitieaj (Romaj) Sinjorinoj.
S-ro Colas proponas, ke nur mono estu sendata al la 

centra kaso, sed ke vestaĵoj k.t.p. estu sendatoj rekte.
S-ro Lehner  petas raportojn kaj klarajn sciigojn pri la 

antaŭenm arŝado de la laboroj de la m isioj; li proponas 
ke oni elektu komisionetojn, kiuj sin okupus speciale pri tio.

S-roj Colas, Bianchini proponas unu aŭ pli da personoj 
en ĉiu lando, al kiu oni povus sendi la aferojn; aliparte 
oni sendu la monon al „Espero Katolika” .

S-ro P-ro Becker konigas al la kongreso la G. E. A. Li 
petas kaj insistas, ke ekzistu en ĉiu lando praktika, labo- 
rema kaj kontrolanta societo, kun statutoj k.t.p.

S-ro Lehner  reproponas la kreadon de kontrolado ĉe 1’ 
I. K. U. E, Tiam raporto kaj statistiko estus ebla.

S-ro Bianchini anoncas publikadon de libro pri la Misioj.
S-ro Becker proponas elekton de komitatanoj de I. K. U. E. 

ĉe virinoj. Sed poste li ŝanĝas la proponon.
S-ro Colas legas deziresprimon petante al ĉiu esperantisto 

labori iamaniere por la misioj.

S-ro Colas donas la parolon al S-ro Milsom, eksangli- 
kana p a s tro ; pri la Uutiiĝo de la Eklezioj.

S-ro M ilsom  diras la malfelicajn materiajn rizultatojn de 
konvertiĝo: disrompo de amikecoj, k.t.p.
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Sed tu te neeble reveni al A nglikaneco, pro la vereco. 
Ciu shism o kauzas perdon am baŭflanke; la Eklezio ne 
m ortas pro sĥism o, sed suferas de apartiĝo  de kelkaj. Ĉar 
la gloro de la Eklezio venas de la gloro de ĝiaj m em broj.

La A nglikana Eklezio ne povis kuniĝi al la Katolika 
Eklezio pro la ŝ ta ta  karak tero  de A nglikanism o; la Reunu- 
iĝo estas tre d ez ir in d a ; sed ĝi ne estos sukcesa, se ĉio 
ne estas perfekte klarigita.

La specialaj karakteroj de la Angla nacio povas daŭri 
sub katolika re g a d o ; la nacia personeco ne devas esti 
detru ita  per reunuiĝo, sed edukata.

S -ro  M ilsom esperigas al ni la alproksim anta reunuiĝo 
de Anglujo al la K atolika E klezio; la Sanktuloj de 1’ Ĉielo 
preĝu por tio.

S -ro  Colas p roponas kiel deziresp rim on : 1°. preĝi por 
la R eunu iĝo ; 2°. Legi kaj publikigi en E. K. verkojn utilaj 
en tiu direkto.

S-ro  Fo r e stie r  p roponas la presadon en E. K. de la 
raporto  de S -ro  M ilsom.

S -ro  P arker donas detalojn el S-ro P. Jarnes el Londono, 
pri Societo de A n g la j Pastroj, en kiu oni studas la K ato- 
likan Eklezion, por prepari ĝeneralan konvertiĝon de la 
m em broj, ĉi tiuj je nom bro de +  500.

S -ro  C olas donas detalojn  pri la konvertiĝo de la A bato 
de Caldey, kaj de la m onaĥaro, dirante, ke unu proksim a 
kongreso fariĝu en Caldey, laŭ deziro de Ab. R ichardson.

S-ro  P arker raportas rim arkindan rakonton pri Irlanda 
pentraĵo , deportita  el Irlando en la 17 Jarcen to  al Aŭstrio, 
kaj de tiam reportita  en Irlan d o ; tiu pentraĵo , en ĉeesto de 
multaj katolikoj kaj p ro testan to j, ploris larm ojn de sango 
la 17 M arto  1907, tago de la plej teru ra  persekutado  en 
Irlando.

S -ro  Colas tre in teresas la Kongreson, rem em orante la 
konverkiĝon de Ab. R ichardson, kiu okazis post apero de 
3 brilantaj radioj ĉirkaŭ la S. Sakram ento dum la Benado.

S -ro  C olas p roponas deziresprim on pri la parolado de 
S -ro  M ilsom. A probita, post rim arko de S -ro  M ilsom, ke 
oni disvastigu la katolikajn librojn en Anglujo.

247
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S-ro Lehner proponas speciale la disvastiĝon de la 
Esperanta Biblio.

S-ro Colas raportas la deziron de Ab. Richardson, ke la 
Evangelio disvastiĝu; li parolas pri la „Ligo de l' Evangelio  
ĉe 1' Popolo' de Ab. Garnier; kun espero, ke tiaj ligoj 
disvastiĝu ĉie.

S-ro Colas parolas pri la eldono de H achette (1.50 fr.) 
de la Kvar Evangelioĵ en Unn Rakonto  (kun eklezia aprobo). 
Ankau pri la Nova Testam ento, tradukita de Pastro M oĵado 
en Usono, kiu baldau aperos.

S-ro Bianchini parolas pri traduko, kiun li komencis, 
sed kies manuskripto perdiĝis.

Li ankaŭ konigas al la kongreso presiston, la plej mal- 
karan el ĉ iu j: nur estas necese koni la nombron de la 
ekzempleroj.

S-ino R. ĴUNCK parolas pri Edmondo de Amicis, kiu laŭ 
ŝia ideo estas tre bona katoliko. Temo, kiun oni priparolos 
en la hotelo.

S-ro Colas legas deziresprimon rilate al la propono de 
S-ro Lehner: 1°. ke oni laboru por disvastigi la katolikan 
eklezion. 2°. ke oni havu baldaŭ katolikan eldonon de la 
Nova Testam ento. La kunsido estas fermata de P. Parker je 
la 11, 35 matene.

TRIA LABORKUNSIDO.
(Samedon, 6 Septembro.)

La kunsido estas malfermata je la 6-a vespere.
Ceestas S-roj P. Parker, prezid., P-ro Bianchini, vic- 

prez., Cl. Colas, kongressekretario, D-ro Smulders, redak- 
toro de E. K., F-ino Larroche, katistino, k.t.p.

S-ro Colas legas la protokolon de la Dua Kunsido, speciale 
insistante pri la diversaj deziresprimoj tiam aprobitaj.

S-ro Colas enkondukas la temon de anti-alkoholism o, kio 
temo pro ĝia eksterprogram eco ne estos diskutata.

S-ro Mallet legas raporton de F-ino Hornung  (Aŭgsburg). 
La problemo de anti-alkoholism o postulas kiel sola kon- 
traŭo la abstinencon de ĉiu alkohola trinkaĵo; katolikoj 
ĝis nun ne sufiĉe komprenis tion, kvankam la S. Papo diris,
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ke la an ti-a lkoholism o estas unu el la rim edoj por plialtigi 
la Eklezion.

La raporto  konigas la belajn sukcesojn  en A ugsburg, de 
la F ranciskana P atro  Elpidius, in ter popolaj rondoj.

S -ro  M a l l e t  legas ankau raporton  pri la an ti-a lk o h o la  
m ovado en S visu jo  de K anoniko Gross (el M artigny, V alono).

En tiu raporto  ni lernas la diversajn  progreso jn  de la 
m ovado, speciale in teresajn  en Irlando, C anado, k.t.p.

Kio estus necesa, estu  la aliĝo de nia laborado  al la 
angla r,Ligo de la Cruco".

La K anoniko G ross konigas al ni, ke li ĵus lernis E spe- 
ranton, kaj p roponas ĝin kiel in ternacia korespondilo .

S -ro  C O L A S  konkludas, dem andante, ke la kongreso : 
1°. gratu lu  la Kat. Esp., kiu laboras en tiu m ovado ; 2°. 
esprim u la deziron, ke E speranto  disvastiĝu kiel rim edo de 
pli utila la b o ro ; 3°. gratu lu  la tu tan  m ovadon pro la a tin - 
gitaj aferoj.

La kongreso  aprobas.
S -ro  C O L A S  enkondukas alian tem on, tiu de I. K. U. E. 

La ĝeneralo  sekretario  de I. K. U. E. eksiĝis, kun konsento  
de la prezidanto , kiu mem m ortis ankau la kongreso.

Oni do devas elekti novajn P rezidan ton  kaj ĝeneralan 
Sekretarion . S -ro  Colas dem andas, ĉu la elekton kaj d is- 
ku tado fariĝu tuj. La kongreso aprobas.

S -ro  Sm u ld er s  p ro p o n as: 1°. ke la elekto de la kom itat- 
anoj okazu per voĉdono, ne per sim pla p ro p o n o ; 2°. ke 
voĉdonu ne ĉiu ĉeestan ta  kongresano, sed la oficialaj deleg- 
itoj de la naciaj Ligoj katolikaj kaj unu rep rezen tan to  de 
la 12 landoj, al kiuj apartenas la gekongresanoj de Nia 
Kvara.

S -ro  C O L A S  klarigas, ke ĝis nun la kongresoj nur voĉ- 
donis d ez iresp rim o jn ; sed de nun estas necese ŝanĝi tion; 
la plej g rando  diferenco estus, ke la kongresu elektu fiksajn 
kaj konatajn  delegitojn por ĉiu lando.

Li p roponas do, ke, ĉar la IV kongreso ne povas elekti 
tiajn  delegitojn, la kongreso e lek tu provizora jn  kom itatanojn .

S -ro  Bianchini dem andas, ke nia afero estu praktika, ne 
teo ria ; li m ontras kiel la nuna organizo de nia societo
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estas morta por ĝ i ; li atakas la regulojn, prenante, kiel 
ekzemplo de bona evolucio, la organizo de U. E. A.

Li proponas, ke la Esp. Katolikoj konatiĝu per Jarlibro 
(propono farita en Parizo, Dresdeno, Hago, Buda Pesto, 
kaj ĉie aprobita, sed kun nenia rezulto) I. K. U. E. de post 
11 jaroj ne progresis, dum U. E. A. de 4 jaroj estas pli kaj 
pli sukcesa.

La jarlibro de la Katolikoj entenu:
Generalajn detalojn pri ĉiu lando kaj urbo, adresojn, k.t.p. 

La Jarlibro estu deviga por ĉiu iriembro, kaj kostus ±  1 
franko (el kiu 50 cent estus por I. K. U. E.). Tiam aniere 
la I. K. U. E. ne ŝajnus diri al la kato liko j: Pagu, sed mi 
nenion redonas!

P. Bianchini proponas presigi mem la Jarlibron, se oni 
nur donu al li la manuskripton. Sed tiu laboro estas urĝa, 
kaj devas esti farita antau la fino de la ja ro ; 4 reguloj 
sufiĉus:

1°. Esti Katolika.
2°. Esti Esperantisto laŭ Zamenhof.
3°. Labori laŭ povo.
4°. Sendi respondkuponon en ĉiu letero.
S-ro Colas diras, ke tiu propono tute korespondas je la 

sia, kiun ii konigis al la kongreso de Parizo. U. E. A. estas 
efektive tute kopiinda, ĉar ĝi petas la helpon de ĉiu, sed 
ne malhelpante la laboron de ĉiu.

S-ro Bianchini m ontras denove kiel facile estas fari la 
Jarlib ron ;

Sed S-ro Colas m ontras 1° ke societo ne konsistas el 
Jarlibro, sed ankaŭ el centra organizado, kiu faru la adm i- 
nistradon.

S-ro Bianchini, klarigas se la U. E. A. decidus ne plu 
eldoni la Jarlibron, U. E. A. iĝus senutila kaj senefika. 
(Aplaŭdo.)

S-ro P arker proponas, ke hodiaŭ mem, ĉiu delegito de 
lando promesu skribe al S-ro P-ro Bianchini, sendi al li 
(S-ro Bianchini) la nomojn de ĉiu persono, kiu estas Kat. 
Esp. aŭ eĉ persono interesiĝanta en la movado.

S-ro Mallet prezentas kontraŭdiro jn :
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I. K. U. E. kaj U. E. A. estos k o n k u ren ca j: Se I. K. U. E. 
sukcesas, K atolikaj E sperantisto j eliros el U. E. A., ĉar ne 
estas necese pagi kotizon al du societoj, kies servoj estas 
la sam aj. Li ankaŭ  rem em oras, ke U. E. A. ne estas tu ta  
sukcesa (ekz. 5000 fr. de deficito).

S -ro  Sm u ld ers  m ontras, ke I. K. U. E. ne estas kaj ne po - 
vas esti sam cela kiel U. E. A.

S -ro  Becker  p roponas ke 1°. ni elektu e s tra ro n ; 2°. ni 
starigu  jarlibron por la m em broj.

S -ro  B ianchini donas kiel ekzem plo de diferenco in ter 
U. E. A. kaj I. K. U. E. fakton, ke iu am iko katolika, de li 
send ita  al U. E. A. delegito  en G erm anujo, renkontis an ti- 
klerikalon, kiu lin tu te  m albone ricevis.

S -ro  M a l l e t  m ontras, ke 4 reguloj ne sufiĉas.
S -ro  C O L A S  klarigas, ke U. E. A. kaj I. K. U. E. ne konku- 

rencos, ke eĉ, se tio estus, ni ne devas nin okupi pri tio. 
Li proponas, ke laŭ P. B ecker ni ne ĉion interm iksu, ke 
ni nom u prezidan ton  kaj sekretarion  ĝis la proksim a jaro, 
kaj ke ili ricevu sim plan kaj difinitan taskon  koncerne la 
Jarlibro .

La kongreso  ap robas
S -ro  C O L A S  diras, ke m ankos ankoraŭ  v ic-p rezidan to  kaj 

kasisto .
S -ro  M a l l e t  rim arkas, ke ne estas bone elekti nova 

estraron  en sam a m om ento, kiam la regularo estos ankaŭ 
ŝanĝata .

S -ro  Colas  faras proponon pri deziresprim o pri regularo.
S -ro  M ilsom  dem andas, ĉu havas voĉrajton  ĉiuj I.K.U.E. 

anoj, aŭ nur la delegitoj.
S -ro  C olas  p roponas, ke la kutim o estu leĝo provizore 

(aprobo).
S -ro  Sm u ld er s  m ontras, ke la kutim o estas elektigi speci- 

alan kom ision por la internaj aferoj de I.K .U .E .; oni sam e 
faris en Hago, e lek tan te  S -ron  K naapen, generalan  sek re- 
tarion , kaj D -ron  Sm ulders, redak toron  de E. K., k.t.p.

S -ro  C O L A S  m ontras, ke al tiuj delegitoj m ankas oficialeco.
S -ro  Becker  rim arkas, ke ni d iskutas pri regularo. kiun 

neniu konas.
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S-ro Smulders proponas, ke estu rajtigita la de legitoj de 
la anoj de ĉiu nacio reprezentita en la kongreso.

S-ro CO LA S montras, ke estas neeble, ĉar ĉiuj nacioj ne 
estas reprezentataj, kaj ĉiu nacio reprezentata ĉe la kon- 
greso ne havas rajton elekti oficialan delegiton.

La diskuto konfuziĝas.
S-ro Lehner rimarkas, ke S-ro Smulders intenca sagigi 

laŭ la regularo, kaj oni ne rajtas detrui la regularon, sed 
oni devas legi la regularon, kaj voĉdonu laŭ ĝi.

S-ro CO LA S respondas, ke nur du rajtigitaj delegitoj ĉe- 
estas (Nederlando kaj Katalonujo).

S-ro P arker petas, ke oni voĉdonu : ĉu ĉiu kongresano 
havu rajton voĉdoni, aŭ nur la delegitoj.

S-ro Lehner protestas, ke oni ne havas rajton agi kon- 
traŭe al Ia regularo, ĉar la neĉeestantoj rajtas insisti, ke 
la reguloj estu sekvataj.

S-ro Mallet demandas, ĉu oni volas morti kun regularo, 
aŭ vivi sen regularo. (Aprobo.)

S-ro Lehner rimarkas, ke oni povu elekti provizorajn 
delegitojn ĝis la sekvanta kunsido.

S-ro P arker rimarkigas, ke estas momento fini la kunvenon.
S-ro Colas montras, ke estas  absolute necese fini tiun 

diskudadon hodiaŭ. Li proponas, ke oni sekvu Ia regulon 
de la Dominikanoj, elektante; oni pli bone faros elektante 
prezidanton kaj sekretarion provizorajn, kiuj devos esti 
aprobataj de la grupoj poste.

Tio estas aprobita de la kongreso, kiu ankaŭ aprobas, 
ke ĉiu kongresano voĉdonos.

La voĉdonado okazos morgaŭ la 7-an de Septembro.
S-ro G. Bruloot de la Grupo Zamenhof, el Brussel, legas 

leteron, remem orante la helpon kaj altan direktadon de 
Ab. Richardson.

La kunsido estas fermata de la Prezidanto je la 7.40 
vespere.
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KVARA LABORKUNSIDO.
Dimanĉon 7 Septembro.

M alferm ado de P -ro  P arker je la 3 y 2-a  en hotelo D inesen.
P ost propono de S -ro  Colas la Kongreso voĉdonas se- 

krete novan provizoran prezidanton. La voĉdonado donas 
kiel rezu ltato :

P -ro P arker 15
P -ro Poel 5
P -ro Bianchini 1
P -ro G iessw ein 1
P -ro Becker 2
S-ro Van S choor 1
blanko 3

S-ro  Parker estas proponata.
S -ro  P arker dankas la K ongreson por tiu voĉdono, 

sed rim arkigas, ke tiu funkcio donas tro da laboro kaj da 
daura laborado. Li hezitas akcepti, ĉar al li m ankas la tem po.

S -ro  C olas rem em oras la penson de Ab. R ichardson, 
ke P -ro  P arker estas plej bona prezidonto.

S -ro  Bianchini havas la ideon, ke la P rezidanto  devas 
esti el neutrala, m algranda Iando kiel Irlando, Belgujo, 
N ederlando, Svisujo.

S -ro  J a n ssen  p roponas P -ron  Poell kiel prezidanto, se 
P -ro  P arker ne akceptas.

S -ro  Colas rim arkigas, ke S -ro  Poell ne estas tre ko- 
nata  en la Esp. Katol. m ondo. Li ankau m ontras, ke 
grandnaciano  ne tro nacia (kiel Ab. R ichardson) povus 
ankau taugi.

S -ro  Sm u ld ers  diras, ke P -ro  Poell faris gravajn labo- 
rojn por nia m ovado.

S -ro  M a llet  dem andas, ĉu P -ro  Poel konsentos.
S -ro  PARKER akceptas por unn jaro , sed rim arkigas in- 

siste, ke la aferoj estas malhelaj. La E.K. m ortos, se oni 
ne varbu ab o n an to jn ; se ĝi m ortas, la tu ta  afero m ortos. 
Li petas la helpon de ĉiu esperantisto , ekzem ple la skrib- 
itan prom eson, ke ĉiu varbos unu aŭ du novajn abonan t- 
ojn al E.K.
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S-ro Colas klarigas la situacion: S-ro Parker elektita 
por unu jaro ; la kongreso konsentas.

Li poste deziras, ke oni ne tu j elektu vic-prezidanto, 
pro ne-utileco. (aprobo). Li ankau konigas la penson de 
P-ro Richardson, ke P-ro  Bianchini estu ĝenerala sekre- 
tario. P -ro Bianchini volas paroli, sed neniu perm esas 
tion al li. Voĉdonado donas la rezultaton sekvantan:

P-ro  Bianchini 23
blanko 3
S-ro Colas 3
P-ro Becker 1

P-ro  Bianchini dankas, sed rimarkigas la fakton, ke Ii 
estas tre okupata de sia duonm onata ĵurnalo, en kiu li 
intencas doni lecionojn por itala elparolado de la latina 
lingvo. Li do absolute ne povas labori por Esperanto, 
speciale, ĉar li estos baldaŭ en nova loko, kie li trovos 
ankoraŭ pli granda laboro. Li fine dankas kaj dem andas 
alian voĉdonon.

S-ro Colas rimarkigas, ke P -ro  Bianchini devas elekti 
inter katolika kaj neŭtra laboro, memorante, ke, dum la 
antaŭa kunveno S-ro Bianchini diris, ke li faros multon 
por Esperanto kaj I.K.U.E.

P-ro  Bianchini diras, ke lia ĵurnalo havas neŭtran as- 
pekton, por ke ankaŭ nekatolikoj en Italujo sin abonu.

S-ro Colas petas, ke P-ro Bianchini akceptu en memoro 
de P-ro Richardson.

P-ro  Bianchini klarigas, ke sia Episkopo malpermesis 
al li preni novan taskon.

S-ro Colas tiam petas, ke P -ro  Bianchini demandu 
telegrame al la Episkopo, ĉu li povas akcepti.

S-ro Bianchini akceptas.
Li estas aprobata de la kongreso.
Elekto de kasisto.
S-ro Sm ulders proponas F-inon Laroche. Pri la kaso S-ro 

Smulders kaj S-ro Mallet  konstatas fakton, ke oni ne 
pagas la kotizojn de I.K.U.E.

S-ro Mallet  proponas, ke la provizora kom itato starigu 
novan regularon, kiun oni sekvus.
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S -ro  C O L A S  konkludas, ke oni devas elekti tu tan  konii- 
ta ton  por Ia organizado de I. K. U. E.

S -ro  M a llet  tion efektive proponas.
S -ro  Sm u ld ers  respondas, ke la ideo de S -ro  M allet estas

tu te  bona, sed dum Nia D ua en H ago oni elektis tian 
kom itaton kaj D -ron Sm ulders kiel ĝian prezidanton . Kiam 
li kom encis la laboron, la kom itatanoj neniam  respondis 
kaj pro tio nenio estis farita. Lau la eksperim ento do estas 
pri bone, ne elekti kom itaton por la organizado, sed lasi 
ĉion al la estraro  elektita.

Li p roponas ke la prezidanto  kaj la ĝenerala sekretario  
elverku skem on de regularo.

S -ro  P arker rim arkigas, ke estas necese havi vic- 
prezidanton.

Tiam  oni elektas la k a s is to : Fraŭlino Larroche (aplaŭdo). 
S -ro  M a llet  proponas, ke la ĉefestraro mem elektu

konsilan taron  de helpantoj.
A probita .
S -ro  Colas dem andas, ke la kongreso proponu kaj d is- 

kutu la lokon de la proksim a kongreso.
S -ro  M a llet  proponas, ke oni tuj helpu I. K. U. E. per 

pago de kotizo (aprobo).
S -ro  Colas p roponas, ke oni konservu la sam on sum on; 

sed ke por la nuna fojo oni donacu p l i ;
S -ro  U lm proponas, ke la kolekto fariĝu ĉe la vesperm anĝo. 
S -ro  P arker petas, ke oni insistu ĉe ĉiu por ke li abon-

igu energie al E. K.
Pri la proksim a kongreso (Nia Kvina).
S -ro  Colas klarigas, ke ĝenerale la Kat. Kongr. okazas

en sam a lando kiel la ĝenerala  K ongreso E sperantista .
La X kongreso okazis en P a r iz o ; S -ro  Colas p roponas,

ke ni ne havu la kongreson en Parizo, pro netrankvileco ; 
sed en Lourdes. Gi estas in ternacia u rb o ; oni havas tute 
specialajn  biletojn en ĉiuj lando. La fondinto de E. K. 
Ab. Peltier m ortis en Lourdes, kaj estis in terigita tie, tial 
la kongreso  en Lourdes estos ankaŭ pilgrim o al tiu tom bo.

S -ro  C olas prom esas, ke la organizado estos bonega, 
ĉar facila, kaj ke la tu ta  kongreso estos sukcesa.
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P-ro P lana promesas ankaŭ grandan ĉeeston de His- 
panoj.

S-ro M allet proponas, ke oni prizorgu sufiĉaA tempon 
por la laboroj kunsidoj.

S-ro Colas aprobas.
S-ro Colas konigas kelkajn tre favorajn prezojn por 

fervojo al Lourdes.
S-ro P arker fermas la kunsidon je la 5-a Vespere.

KVINA LABORKUNSIDO.
Lundon 8 Septembro.

S-ro P -ro  Bianchini malfermas la kunsidon je la 6.45 
vespere.

Li enkondukas novan temon de diskutado, tiu de Inter- 
nacia Telegraf-agentejo.

S-ro Colas rememoras, antaŭ komenci, ke tiu-ĉi tago 
estas glora por ni, ĉar estas la unua fojo kiam ni kantis 
en Esperanta lingvo antaŭ lia M oŝto Pio X (aplaŭdo). 
(La kunveno okazis unu horon post la aŭdienco ĉe la S-ta 
Patro).

S-ro Colas konigas al la kongreso la Iaboron de la 
IV-a kunsido : P -ro  Parker, prezidanto de I. K. U. E.; P-ro 
Bianchini, sekretario ; F-ino Larroche, kasistino d e l. K. U. E.; 
ĉiuj por unu venonta jaro.

Ankaŭ, ke oni proponis Lourdes kiel proksim a kongres- 
urbo (aprobita).

S-ro P-ro  Bianchini proponas, ke la kongreso okazu 
dum la Eukaristia Kongreso.

S-ro Colas klarigas, ke estas tute neebla, pro la multe 
tro granda nombro da vizitantoj en Lourdes je tiu momento. 
Gi ankaŭ ne devas okazi samtempe kiel la X -a kongreso 
en P a rizo ; nia V-a kongreso okazos do post aŭ antaŭ la 
Pariza kongreso. S-ro Colas diras, ke nia V-a kongreso estos 
sia principa tasko dum tiu jaro.

S-ro Janssen  el Amsterdam ricevas la parolon por la 
temo de Telegraf-agentejo.

Li montras, kiel la ekzistantaj telegraf-agentejoj estas en
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la m anoj de ne katolikoj. Eĉ nia katolika gazetaro  estas 
dependa de tiuj m alam iko j; la katolika gazetaro  nenion 
povas fari, ĉar la agentejoj estas necesaj. La sola m aniero 
eltiriĝi el tiu malo estas la fondo de katolika telegraf- 
agen tejo : Se ni volas ĝin. ni havos la necesan agentejon.

T ia agentejo havus agentoj kaj reprezentan to j en ĉiu 
granda urbo.

Sed la fondo de tia en trepreno  dem andas kapitalon. Se ĉiu 
katoliko helpas, ni povus starigi la fundam enton de tiu afero.

La en trepreno estos akcia socie to ; kun akcioj je 25 Sm. 
50 %  de gajno estos por la kap ita lo ; 2,5 °/0 por direktoroj (2) 
5 °/0 por kom isaroj kaj 42,5 %  por la ĵurnala kapitalo. La 
afero ne estas nur kom erca. Gi estas aferode katolika defendo.

Car la starigo mem de la societo postulas m onon, oni 
tuj devas kom enci per starigo de garan tia  kapitalo  ( ±  
6000 frs). T iam  kom itato povus esti elektata. Se Ia afero 
sukcesas, oni repagos la garantian  kapitalon kun la profitoj.

Jenaj punktoj estas tra k tin d a j:
1°. Elekti kom itaton.
2°. Elekti subkom itaton  por starigi laakc io jn  kaj subakciojn. 
3°. Starigi regularon pri Ia akcia societo.

Fakto, ke estas in ternacia entrepreno, m alfaciligas tiun 
starigon ; oni povus ankaŭ fari m em brojn pagantaj 1 Sm. jare.

S -ro  Janssen  petas la financan kaj m oralan apogon, hel- 
pon kaj kunlaboradon por sia entrepreno.

Estas por la defendo de la katolika gazetaro  kaj por la 
Eklezio,

S-ro  M a llet  petas, ke tiu paralado  estu resum ata en 
Zam enhofa Esperanto.

S-ro  C O L A S proponas, ke tiu resum ado estu farata sub 
formo de deziresprim o.

S-ro  M a llet  rim arkigas, ke tiu en trepreno estas ne afero 
de 30 personoj, sed de grandega katolika kongreso.

S-ro  S m u ld ers  respondas, ke, ĉar la p ritrak tita  afero 
estas gravega kaj urĝa katolika intereso, nia kongreso prave 
okupas sin pri ĝ i ; la celo de I. K. U. E. ja estas: servi 
katolikajn interesojn.

S -ro  P -ro  B ianchini m em oras la parolon de granda
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Itala deputato pri la afikeco de la nombro; kiel ekzemplo, 
la leĝon de Belgujo kontraŭ tiu de Aŭstrio.

S-ro Colas proponas, ke la raporto estus resum ata en 
deziresprimo, pri kiu la kongreso voĉdonos.

S-ro Sm ulders bedaŭras, ke tiu temo estas pritraktata 
nur antaŭ 30 personoj, pro ĝia grandega utileco. Sed ĉiu 
kongresano povos propagandi la aferon en sia lando. Li 
poste resum as la paroladon de S-ro Jansen.

S-ro Colas petegas, ke oni havu ion klaron ; por ke ni 
povu voĉdoni.

S-ro P-ro Parker rimarkigas, ke la deziro de S-ro Jansen 
estas antaŭenpuŝi la aferon en ĉiu lando; li rakontas, ke, 
en Irlando, li tute nesukcesis presigi artikolon en 2 kato- 
likaj ĵurnaloj. Sed ni povas agi vorte.

S-ro Smulders m ontras ke, se apogo de la katolikoj 
venos, ni havos bonan ilon de defendo.

Se l a  katolikoj ne respondas la peton, tiam la entrepreno 
estos enterigita por 30 jaroj.

Fine, la afero nur sukcesos per konstanta alveno de mono.

x) N o to  de la R ed a kc io  de E. K- ■— Mi povas certig i, ke en 
aliaj landoj oni ne estis tiel nesukcesinta. La K atolikaj Ju rnalo j 
N ederiandaj presig is la unuan cirkuleron kun la nom oj d e .la -p ro -  
vizora kom itato de la Int. Tel. Ag. Al tiu u n u a  cirkulero l.a kato- 
likaro N ederlanda (2.000.000 Katolikaj) respondis per enskrib iĝo 
po 4000 frankoj por akcioj. Se la katolikoj de ĉiuj landoj farus 
proporcie . la sam on, tiam  la tu ta  tuj bezonata  kapitalo  jam  estus 
d isponebla. Estas bedaŭrinde, ke la kongreso  tiel m alserioze, eĉ 
kontraŭopiniej okupiŝ sin pri .tiu grava afero, kiu pli frue aŭ mal- 
frue certe estos solvata, d e v a s  esti solvata pro nia katolika honoro . 
Tiel okazos, ke in ternacia k a to lik a  en trepreno , kiu uzas E sp e ra n to n  
kiel unu el siaj lingvoj, estos starig ita  sen ia helpo  (mi preskaŭ  
diris: post m alhelpo) de la Internacia K ongreso de K a to l ik a j  
E sp e ra n tis to j, kies celo estas precize: servi la katolikajn  in tereso jn . 
P ioniraj katolikaj personoj instink te  serĉas apogon  kaj helpon  ĉe 
n ia j  in ternaciaj kongresoj, sed seniluziig itaj ili ĉiuj tuj post niaj 
kongresoj forkuras de ni, spertin te, ke ni nur povas babili, d e z ir-  
esprim i kaj nenion fari (poste ankoraŭ blufi kaj fanfaroni). P a rtu ri-  
un t m ontes, nascetur ridiculus mzrs. P lenurniĝ is la tasko per grandq 
fiasko.
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S -ro  J a n ssen  respondas, ke li nur pe tas la garan tian  
kapitalon  por kom enci la Iaboron.

S -ro  J a n ssen  legas deziresprim on pri sia p a ro la d o :
Estas necese starigi garan tian  kapitalon  (de +  3—6,000 

frankoj) kaj konigi la aferon en la publiko.
S -ro  C olas  difinas la situacion, ke se Ia m ona helpo 

ne estas deviga, la kongreso  tu te  povas akcepti la aferon.
S -ro  M a l l e t , supozante , ke nur 5 personoj el 30 en tu - 

ziasm iĝas por Ia en trepreno , faras la sekvan tan  proponon, 
ke La E speran ta  K atolika K ongreso proponu la aferon al 
T u tm onda K atolika K ongreso, kiu sola povus starigi ĝin.

S -ro  P -ro  P arker rim ankigas, ke 5 entusiasm aj personoj 
sufiĉus.

S -ro  Leh n er  Iegas deziresprim on, kiu petas helpon de 
E speran tisto j K atolikoj kaj ke ĝis la proksim a kongreso  
unu persono  en ĉiu lando dem andu opinion de em inentuloj 
kaj rapo rtu  klare al la p roksim a kongreso.

S -ro  Bianchini raportas, ke kelkaj riĉaj katolikoj estas 
pretaj aĉeti akciojn, se nur oni scias an taue, ĉu la societo  
estos fondita, kaj ĉu la m ono estas perd ita  por ĉiam.

S -ro  J a n ssen  novan legas deziresprim on:
La K ongreso, aud in te  la proponon de S -ro  Janssen  pri 

la in ternacia  defendo de la S ank ta  Eklezio kaj konsiderante , 
ke la nunaj P res-agen te jo j ofte tendence sciigas precipe 
pri katolikaj aferoj, esprim as la dez iron :

ke la katolikoj mem klopodu ĉiuforte, starigi in ternacian  
P res-agen te jon , kiu nur servas la verecon;

kaj ke la Katolikaj E sperantisto j finance kaj m orale apogu 
tiun ĉi en treprenon .

S -ro  C olas  rim arkigas, ke ekzistas jam  naciajn ag en te - 
jo jn ; sufiĉus por esperan tisto j, ke oni kunigu ĉiujn naciajn 
agentejo jn , per unu aŭ du esperan tisto j en ciu lando, se 
necese pagataj laŭ laboro  farata.

Ĉ ar neniu el la deziresprim oj an taŭenpaŝas.
S -ro  C olas  p roponas, ke je la 4 -a  m ongaŭ (9-an de 

S eptem bro) en la hotela D inesen, okazu la ferm a kunsido 
de Ia kongreso .

S -ro  P -ro  P arker ferm as Ia kunsidon je la 8,5 vespere.
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FERMA KUNSIDO.
Mardon 9 Septembro.

La kunveno estas malfermata je la 3-a 40 posttagm eze 
de P -ro  Parker.

S-ro P-ro  Parker leviĝas por diri, ke la laboro de la 
kongreso estas fin ita ; sed de nun, ĉiu devas labori laŭ 
siaj fortoj cirkaŭ si.

Li aldonas kelkajn vortojn pri la „Espero K atolika". 
Li insiste petas, ke ĉiu kongresano abonu „E. K.” antaŭ 
la fino de la kunveno ; sed tio ne sufiĉas; ĉiu membro 
devas promesi, varbi al „E. K.” du novajn abonantojn 
antaŭ fino de la jaro. Se ĉiuj ne povas fari ambaŭ, almenaŭ 
oni faru unu.

S-ro C O LA S diras, ke nia kongreso estis ankaŭ pil- 
grimo ; ni laborkunsidis pri misioj, unuiĝo de la Eklezioj k.t.p. 
poste vizitis la urbon. Li resumas ĝenerale la dezirespri- 
mojn de la raportantoj, kaj speciale memoras la belegan 
kaj triumfan aŭdiencon de la Papo.

Gi estas granda helpo por ni, kontraŭ tiuj malamikoj, 
kiuj nin atakas. Ni ĉiam havos en penso la parolon de la 
Sankta P a tro : „Instaurare omnia in C hristo”.

S-ro CO LA S diras al la kongreso : ĝis revido, kaj diziras 
ke ĉiu bone laboru ĝis la revido ĉe la piedoj de la Sankta 
Virgulino de Lourdes.

S-ro P-ro  P arker parolas pri artikoloj aperitaj en la 
Corriere d' Italia, en kiu oni diras, ke la Esperantistoj 
kantis I ta le ; estas decidate sendi korektiĝon.

S-ro Colas legas kelkajn leterojn, senditajn al la Kongreson.
S-ro Smulders legas leteron de P-ro  Plana, kiu estis 

devigata reiri Hispanujo. Li petis S-ro Smulders, ke li legu 
leteron de S-ro P-ro C o ll:

„S-ro Coll bedaŭras, ke li ne povas ĉeesti la IV kongreso. 
Li donas raporton pri la laboro de la kataluna grupo, kiu 
kontentige agas de post la fondiĝo en 1910.

„Li havas ĵurnalon, kiu de 1912 aperas regule; la katolikaj 
episkopoj helpas la m ovadan; la nova societo de sem inari- 
istoj estas granda antaŭenpuŝo por la esperanta katolika 
agado.
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„S-ro  Coll  sen tas inankon de eksterlanda helpo, kiel 
ekzem ple de „1. K. U. E .” Li m em oras la g randan  laboriston  
kiu estis P -ro  R ichardson.

„Fine li rim arkas, ke la kongresoj devos esti organizitaj 
frutem pe, ĉar ĵus an tau  la kongreso, li ne eĉ sciis la p re- 
zon de la vojaĝo de B arcelono al Rom o” .

S -ro  Sm u ld er s  daurigante, sciigas pri la deziro de P -ro  
R ichardson, ke oni elektu bonan sekretarion  por raporti 
la laboron de la k u n sid o j; S -ro  R ichardson proponis S-ron 
A. M ilson; kiun li dankas por lia grava laboro.

S-ro  Sm u ld ers  petas, ke oni donu al li ĉiujn raporto jn  
de Ia kongreso, por ke li povu presigi ilin jam en la O kto- 
b ro-num ero  de „Espero K atolika” .

S -ro  Sm u ld ers  petas, ke oni sendu al li la tu tan  p ro to - 
kolaron de Nia Kvara, por ke li povu elekti m anuskriptojn 
el ĝi por E. K. (A probita).

S -ro  Colas responde al S -ro  Sm ulders, diras, ke li prenos 
tagon en Romo por respondi ĉiujn leterojn ricevitajn dum 
la kongreso, precipe la leterojn de la 3 episkopoj.

S -ro  Sm u ld ers  rem em oras la prom eson de la kongreso 
pri abonado  al E. K. Kaj petas la kongreson pri kritikoj 
kaj rim arkoj koncerne E. K.

S - r o ..............petas, ke estu pli da detaloj pri la E spe-
ran to-m ovado .

S -ro  C olas m ontras, ke ne ĉiuj abonanto j estas filosofoj 
au teologiistoj, oni faru du partojn, unu teologia, alia pli 
literatura, ĉar li estas certa, ke multaj m alabonis pro Ia 
troa  seriozeco de la unuaj artikoloj.

S -ro  Colas donas kiel ekzem plo „La C roix” kun tre 
superaj artikoloj kaj pli sim plaj por aliaj personoj.

F-ino La rro ch e  p roponas, ke oni faru m allongajn arti- 
kolojn, ĉar kelkaj esperan tisto j ne povas legi tre rapide.

S -ro  P -ro  Becker  p roponas, ke la m aterio de la Revuo 
estu d iv idata  en Fakoj.

S -ro  M a l l e t  proponas, ke ĉiu prom esu raporti pri gravaj 
katolikaj okazintaĵo j en sia lando, por la Kroniko de E. K.

S -ro  Sm u ld ers  dankas ĉiujn kaj prom esas artikolon en 
E. K. por respondi al ĉiuj rim arkoj.
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S-ro P-ro P arker rimarkigas, ke krom tio, estu bone 
ke ĉiu pensu pri la novaj abonantoj.

S-ino R. J unck diras la bonan propagandon, kiun oni 
povas fari, kaj kiun ŝi faris, per ŝlosiloj, artikoloj, k.t.p,

S-ro Colas rimarkigas la fakton, ke esperantista kondu- 
kanto mankis en Romo, kaj se oni havus ĝin, oni povus 
fari multe.

Li prezentas al la kongresanoj la memoraĵon de la audi- 
e n c o : Fotografaĵon de la S. Patro kun esperanta teksto 
(Tio estas tre interesa, ĉar nur 4 lingvoj estas permesataj 
por tiu teksto) la Benoj estos prezentataj al la S. Patro mem.

S-ro Colas pri tio montras, ke oni ne povas aĉeti indul- 
gencojn, kiel pensis kaj diris iu kongresano! x)

Li ankau resumas leteron de P. Card. Vanneuve Ville, 
bedaŭrante sian ne ĉeestadon ĉe la kongreso, kaj petante 
S-ron Colas lin viziti.

S-ro Smulders parolas fine, dankante ĉiujn organizantojn 
de la kongreso : P-ron Parker, P-ron Bianchini, F-inon 
Larroche kaj speciale S-ron Colas, mirinda hom o; li kom- 
paras la estrojn je altaj pintoj, kiuj unue altiras fulm o- 
tondron. Li gratulas S-ron Colas por Ia granda sukceso de 
la kongreso. S-ro Colas estas la patro de n ia j kongresoj.

S-ro P-ro  P arker leviĝas por fermi la kongreson.
S-ino Funck salutas la kongreson, per versaĵo de S-ro 

B icknell: „Gis Reoido". La kongresanoj poste kantas la 
kantikon: „Ni volas D ion" , kaj la kunsido estas fermata.

La oficiala R aportisto:
A . M lLSOM .

x) N o to  de la redakcio  de E. K . —  D eziresprim o rekom endita  
al „Nia K vina” cn L ourdes: «Estontc oni kom encu ĉiun K atolikon 
Esperaritistan K ongreson per katekism ajn lecionojn , por kc la kon- 
gresanoj an taŭe lernu la prim itivajn kaj ĝenera la jn  punk to jn  de  la 
Katolika D oktrino” . . . . Kiu ridas?
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Anonima Akcia Societo:
INTERNACIA ELDONA SOCIETO ESPERO KATOLIKA.

Generala Kunveno de la Akciuloj.

(M a llo n g ig o j: E. K. =  E spero  K a to lik a ; A. S. — A kcia S o c ie to ; 
G. K. =  G enera la  K unvcno .)

E. K. sendis al la Akciuloj la 25-an de A ugusto specialan 
num eron, en kiu ili trovis la Bilancon de la unua societa 
jaro, raporton  de la Komisaroj pri la bilanco kaj leteron 
de profesia lib ro-kontro listo  pri la bilanco kaj fine la tag - 
ordon de la G enerala Kunveno de la Akciuloj.

La unuan tagon de nia Roma kongreso mi petis a fa b le  
al la kongresestraro , sciigi la tagon, horon kaj ejon de la 
G. K. de la Akc., d irante, ke mi mem ĉium om ente estas 
p re ta  kaj disponebla. Tam en la unuan tagon oni nenion 
faris tiuĉirilate, nek la duan, trian kaj kvaran tagon, kvan- 
kam mi ĉiufoje a tentig is  la kongresestraron  precipe la 
kongressekretarion  (kiu estas la sola aranĝan to  antaŭ  kaj 
dum la kongreso), pri la G. K. de Akc. nepre teno ta  dum - 
kongrese, laŭsta tu te  kaj laŭleĝe. Mi ne volas esplori la 
m otivojn de tiu p rokrastado  (eble la kongressekretario  
in tencis elprovi la paciencon de la ĉeestan ta  d irek to ro - 
redak toro  de la A. S. „E. K.”), sed mi nur konstatas la 
faktojn. La kvinan tagon mi p li insiste pe iis  la kongres- 
estraron  aranĝi tiun urĝan kaj gravan aferon, kaj fine oni 
kom unikis al la kongresanoj, ke la G. K. de Akciuloj okazos 
je la 3—3.30 posttagm eze. Tiu duonhoro  kom preneble ne 
sufiĉis por pritrakti la tu tan  tagordon, kaj je la 3.30 oni 
devis foriri pro la P apa A ŭdienco. La sesan kaj lastan 
tagon  de la kongreso mi devis p o s tu lf  ke oni daŭrigu la 
Ĝ. K. de Akciuloj. Jam okazis la ferma kunsido de la 
kongreso  kaj dum la vesperm anĝo je la 8 -a  vespere oni 
kom unikis al la akciuloj, ke ankoraŭ devos okazi la Ĝ. K. 
P ost la vesperm anĝo la ĉefaj personoj forkuris, kaj, post
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'protesto miaflanke, fine revenis. Kaj tiel — lau la oficiala 
raporto farita dumkunvene — la daurigo de la G. K. okazis 
de la 9.40 ĝis la 11.55 nokte; dum la kunveno multaj kon- 
gresanoj venis adiaui forvojaĝonte; ankau la prezidanto 
de I.K.U.E., kiu laŭstatute prezidas la Ĝ. K., devis forvo- 
ja ĝ i; kaj kelkaj akciulinoj dum la kunveno pro dormemo 
kaj fatigo de tempo al tempo, prave, dormetis dolĉe.

Jen veran rakonton pri la Ĝ. K. de la Akciuloj. La ne- 
ĉeestintaj akciuloj frotu siajn okulojn, dubante, ĉu ili bone 
legis; sed ne estas anekdoto aŭ ŝerco, sed la nuda vero. 
Sajnas al mi, ke tiu preskaua malebligo de nepre necesa 
kunveno, kaj tiu seriozega konduto rilate al la sola bone 
organizita kaj aranĝita afero, kiun ni posedas en I.K.U.E., — 
estas ne sole karakterizanta kaj tipa pruvo pri la infanaĵ- 
eco de nia nuna I.K.U.E., sed ankaŭ dolĉa rekompenso 
kaj afabla kontentigo por la redaktoro kaj adm inistranto 
de E. K., kiuj, multe kaj senĉese laborante, dediĉis tutan 
sian liberan tempon de jaro al jaro, de monato al monato, 
de semajno al semajno, de tago al tago, al la prizorgado 
de la E. K. aferoj.

Se P-ro Richardson ankoraŭ vivus . . .
** *

AI la kunveno S-ro Knaapen  komunikis per letero sian 
eksiĝon kiel Prezidanto-kom isaro de la Akcia Societo.

La bilanco de la unua societa jaro (1 Majo 1912—31 
Decembro 1912) post longaj diskutoj estis aprobita unu- 
an im e ; per tio laŭstatute „la direktoroj kaj komisaroj estas 
„plene deŝarĝitaj pri ĉiuj iliaj agadoj dum la tem pdaŭro, 
„kiun pritraktas la bilanco.” (Art. 26).

La diskutoj dum la kunveno ĝenerale estis tre konfuzaj. 
Sajnas, ke la ĉefaj diskutantoj antaŭe ne legis la doku- 
mentojn. Pridiskutante la verŝajnan  bilancon de la jaro 
1913, oni erare priparolis la Ĝ. K. de Akciuloj, okazontan 
en 1914. Oni klopodis proponi aŭ decidigi aferojn. k iu j 
estas ja tn  f ik s ita j laŭstatute  (la loko, kie okazos la Ĝ. K. 
de Akciuloj en 1914; la vojaĝo de unu el la estraranoj de 
la Akcia Societo al la Ĝ. K., k.t.p.)

Mi rimarkas, ke E. K. estas akcia societo, kiu laŭ inici-



A N O N IM A  A K C IA  S O C IE T O 265

ato  de P -ro  Richa rdson  kaj lau decido de „Nia D ua” en 
Hago lauleĝe estas starig ita  per no taria  a k to ; akcia socie to , 
kies statu to j estas aprob ita j kaj subskribitaj de Ia N eder- 
landa registaro  kaj de la Reĝino W ilhelm ino (Vidu niajn 
S tatu to jn  p. 19: „Reĝa A probo”) ; ke la d irektoroj „ĉiu- 
„ternpe restadas persone respondaj pro ĉi.uj agadoj kon- 
„traŭaj al ĉi tiuj s ta tu to j” (Art. 11). La d irektoroj, kiuj 
havas respondecon ne sole pri la societaj financoj, sed 
ankaŭ pri la observado  de artikoloj de la S tatu to j, per 
neobservado  riskus fariĝi riproĉindaj pro Ia N ederlanda 
Leĝaro, kiu garan tias  al la akciuloj tiun observadon  de la 
statu to j.

P lue oni konsideru, ke oni nur rajtas decidi pri aferoj, 
kiuj estas an taŭe  m etitaj en la tagordon  (Art. 20 D.) — mi 
pri tio aten tig is la akciularon jam  pli ol tri m onatojn an taŭ
la Rom a K ongreso (vidu E. K. M ajo 1913, p. 159).

*
La Bilanco p rezen tita  kom preneble m otivigis m ultajn 

inform petojn kaj rim arkojn. Tam en, (kiel skribis al la 
P rez idan t-kom isaro  unu el niaj kom isaroj, S -ro  H ofeler  
en Londono) perdo ĉiam okazas en la unua jaro  de ekzi- 
stado  de tia en trepreno , kaj certe, se ĝi estas E speran ta  
en trepreno. T io  ne signifas, ke la en trepreno  mem ne 
estas v ivebla estonte.

K oncerne la e lsp ezo jn : unue Ia pago  de ŝu la o j de E. K., 
an taŭ  la starigo  de la akcia  societo, kaj due la starig- 
kostoj — (aĉeto  de E. K. po 800 frankojn, Ia starigo  de 
la no taria  akto , la p resado  de la akciaj paperoj kaj de la 
statu to j, k.t.p.) — kune estas kom preneble g randa elspezo, 
sed kiu ne revenos en la sekvontaj jaroj. Oni do ne tuj 
m alkuraĝiĝu pro tiu necesa, unufoja elspezaĵo. — Pluaj 
elspezoj estas la p resadkosto j (kiuj laŭ kom uniko de nia 
adm in istran to  estas p li tna lkara j ol antaŭe, kiam E. K. 
estis e ldonita  en Francujo) kaj la salajroj (kiuj estas precise 
tiel g ra n d a j  kiel an taŭe en Francujo, kvankam  nun E. K. 
estas laŭleĝa financa entrepreno).

N ecesaj estas la vojaĝelspezoj precipe por deviga ĉeesto  
ĉe la G. K. de unu el la personoj, kiuj havas la financan
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respondecon. Tiu G. K. okazos la plej bone dum internacia
kongreso, kien iras multe da akciuloj kaj partoprenantoj
en nia movado, kie do la plej bone povas esti priparolataj
la interesoj de E. K. Kaj necese estas, ke ĉeestu almenaŭ
unu el la respondaj ĉefoficistoj de la Akcia Societo; sen
tio, efika C. K. eĉ ne estas pensebla.

** *
La menciitaj elspezoj (tiuj de la prezentita bilanco) estas 

do neeviteblaj — supozite efika kaj vivforta akcia societo. 
Kaj se montriĝas, ke la enspezoj estas tro malgrandaj 
rilate al Ia elspezoj, tiam la plena atento devas esti donita 
al pligrandigo de la onspezoj. Plimalgrandigo de e/spezoj 
malgrandigus nepre la valoron kaj gravecon de E. K. mem. 
Sed pligrandigo de ^zzspezoj nepre sukcesigos E. K., tiel 
ke ĝi konstante povos evoluciiĝi.

Mi ne komprenas, kiel oni povas forgesi, ke la graveco
de iu gazeto estas taksebla laii la nombro de ĝ ia j abon-
antoj (kaj anoncoj, sed tiuj ĉi en Esperanta gazeto ludos
provizore malgrandan rolon). Tio estas kvazaŭ aksiomo,
ĉie rekonita kaj jesigita. Efektive, kiam oni nur propagan-
dus E. K. kaj varbus novajn abonantojn, tiam la Akcia
Societo baldaŭ estus en prosperiga stato kaj ĝi fariĝus
grava eldona societo, kiu povus kontentigi ĉies postulojn. 

** *
Nia IV-a Kongreso en Romo do havu tiun ĉi gravan 

rezulton ke ĝi instigu al konstanta varbado de novaj abon- 
antoj.

Ciu malnova abonanto de E. K., kaj certe ĉiu akciulo 
ne devus ripozi, antaŭ ol esti Varbinta kelkajn novajn 
abonantojn. Tio estas tute eble, se oni nur volas kaj agas. 
Jen ekzemplo im itinda: F-ino van Am elsfort  varbis dum 
la Berna kongreso naŭ novajn abonantojn de E. K. Brave!

Ankaŭ oni varbu novajn akciulojn. Oni klopodu, por ke 
la akcia societo estu kiel eble plej internacia. La kvar 
kvinonoj de la akciularo estas Francoj kaj N ederlandanoj; 
nur unu kvinono estas alilandanoj! Tio ne estas proporcio. 
La aliaj landoj precipe aliĝu kaj varbu novajn akciulojn.

Jen ni havas laŭleĝe starigitan, plene organizitan, gravan
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eldonan societon, kiu en la kom enco bezonas ĉies apogon, 
por ke ĝi poste je p ropra  forto  povu evoluciiĝi kaj fariĝi 
g randa in ternacia  en trepreno , kiu havigos al la in ternacia  
kato likaro  la bezonajn in ternaciajn  eldonojn. Jen mia idealo; 
kaj la iom -post-iom e plena realigo dependas de kunlaboro  
de ni ĉiuj.

Oni kom encu per la kom enco: varbu  akciulojn, varbu 
a b o n a n to jn !

D -ro  Sm u l d e r s ,
D irektoro-redaktoro de la A. S  „E. K ."

Nia Gazeto „Espero Katolika”.
Dekjara Ekzistado.

En O ktobro  1903 eliris la unua num ero de nia kara 
revuo. T iun ĉi m onaton do E. K. ekzistas 10 jarojn . Mi 
intencis eldoni festnum eron por pli solene rem em origi tiun 
gravan daton  por nia m ovado, sed pro tro  m alm ulte da 
kunlaboro  (kom preneble P -ro  Richardson  tuj prom esis 
gravan artikolon) mi form etis la ideon (vidu E. K. Aprilo 
1913, p. 127 kaj M ajo 1913, p. 159).

Ni renovigu nian dankon al la fondinto  de E. K., la 
sim patia P -ro  Em. P e l t ie r , kaj ni m etnoru lin en niaj 
preĝoj kune kun P -ro  Richa rdson  ; iliaj m eritoj por E. K. 
estas netakseblaj. A1 am bau noblaj pastro j ni dankas tian 
E. K., kia ĝi estis en la unuaj dek jaroj de ĝia ekzistado.

Ni nun havas gravan devon, ne nur por ebligi la dauran 
vivadon de nia gazeto , sed ankaŭ por plibonigi kaj pli- 
grandigi ĝin. O kaze de la dek jara  ekzistado de E. K. mi 
insiste petas niajn am ikojn, ke, por honori la m em orojn 
de tiuj du grandaj pioniroj, ĉiu el ili, ankoraŭ  tiun ĉi m o- 
naton, k lopodu varbi alm enaŭ unu, se eble kelkajn abon - 
antojn . T io  estu  ĉies festdonaco  al ilia kom una gazeto , 
festdonaco , per kiu ili sam tem pe servos sian propran  in te- 
re s o n : ĉar per pli g randa nom bro da abonanto j E. K. povos 
pliboniĝi kaj pligrandiĝi.

* * *
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Cu tiuĉirilate oni sufiĉe faris la lastajn jarojn ? Mi ne 

hezitas respond i: n e ! Oni forgesas konigi ia ekzistadon de 
nia gazeto ; pro tio novaj abonantoj ofte skribis al la redak- 
c io : „Mi antaue ne sciis, ke ekzistas Katolika Esperanta 
g aze to : eksciinte, mi tuj abonas”. Eĉ dum niaj lastaj kon- 
gresoj iu abonantino renkontis fervoran katolikan sam ide- 
anon, kiu estas prezidanto de katolika nacia ligo Esperan- 
tista  ĵus fondita, sed kiu tute ne sciis, ke ekzistas dekjara 
katolika gazeto E speran tista !

Jen fakto miregiga, nekredebla, sed kiu pruvas, ke estas 
nia devo, ĉie kaj ĉiuokaze propagandi kaj konigi nian 
karan revuon E. K.

* **
Dum mia redaktoreco mi spertis la veron de la proverbo: 

Kiom da kapoj, tiom da ĉapoj. Efektive la plej diversajn 
rimarkojn mi ricevis pri nia organo. Ili estas ofte tute 
kontrauaj unu al alia.

Mi tamen povis konstati, ke la plimulto tre ŝatas Ia nunan 
enhavon de E. K. Oni milfoje esprimis sian ĝojon pri tio, 
ke E. K. fariĝis pli serioza kaj pli grava gazeto, kaj oni 
aldonis: „daŭrigu ! daŭrigu!” Efektive, kiam oni kom paras 
la enhavon de la lastaj du jaroj kun tiu de antaŭaj, tiam 
neniu senpartia sam ideano povas nei la plibonigon. — 
Ankaŭ E. K. aperis regule ĉium onate dum la lastaj du 
jaroj — io, kio ĝis tiam neniam okazis, ĉar ĉiu scias, ke 
ĝi antaŭe kutimis eliri tute neregule, tiel neregule, ke ĉiu 
ajn pro tio estis m alkontentega.

Mi dum la Roma kongreso afable petis, ke oni faru 
kritikojn kaj rimarkojn pri nia organo, prom esante artiko- 
lon en E. K. por respondi al ĉiuj. Tiu artikolo, kiu plej 
detale priparolos la interesojn de E. K., aperos en proksi- 
maj numeroj.

D -ro Sm u ld ers .
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Sciigoj de la Redaktoro.
NIA ĈEFESTRARO.

E. K. kore gratu las la novajn E straranojn  de I. K. U. E., 
la P rezidan ton  P -ro  P arker , la ĝeneralan Sekretarion  P -ro  
Bianchini kaj la kasistinon F-ino La r r o c h e . Ili ne trovas 
an tau  si facile tra ireb lan  vojon kaj spertos, kiel malfacile, 
preskau neeble, estas, fari utilajn laborojn en la nuna sen - 
organiza sta to  de I. K. U. E. Ni ĉiuj faciligu ilian taskon. 
La redakcio  de E. K. unualoke estas tu te  preta  por kiel 
eble plej helpi, por ke la nova E straro  en tiu-ĉi unuiĝa 
jaro  povu meti la fundam enton de bonplana kaj forta 
konstruaĵo  de I. K. U. E., tute tauga por la celo de nia 
m ovado.

LA JARLIBRO.

Kiel en ĉiu kongreso, tiel ankau en Romo, oni decidis 
eldoni jarlib ron . La estin ta  ĝen. Sekret. de I. K. U. E. tuj 
post sia elekto  klopodis efektivigi la deziresprim on de 
„Nia D ua” pri la I. K. U. E .-adresaro . Li presigis en E.K. 
Nov. 1911 (N -ro  79) paĝ. 289 oficialan alvokon. D enove 
Ii presigis oficialan artikolon en E. K. M arto  1912 (N -ro 
83) p. 97. En E. K. Aug. 1912 (N -ro 88) oni trovas la 
ad resaron  de ,a Belgaj K atolikaj E sp e ran tis to j: nia Rich -  
A R D SO N  do donis la unuan im itindan ekzem plon. En E.K. 
Nov. 1912, p. 362 S -ro  Kn a a pen  denove petas konigi al 
li la nom bron de la I. K. U. E .-anoj. Fine en E. K. Aprilo 
1913 (N -ro  95) p. 129 S -ro  Kn a a pen  sciigis sian eksiĝon 
kiel ĝenerala  sekretario  de I. K. U. E., m otivante ĝin i. a. 
per tio, ke oni ne atentis „ojicialajn  petojn, kiujn mi ofi- 
ciale publikigis en nia o fic ia la  o rgano .”

Nun la nova Ĝen. Sekr. de I. K. U. E. k lopodos efek t- 
ivigi la eldonon de la Jarlibro, au A dresaro, de I. K. U. E. 
Ĉu li baldaŭ sukcesos?  Mi dubas! ĉar ĉiu havis okazon 
konstati, ke la kunlaborem o de nia I. K. U. E .-anoj estas
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absolute nula. x) Sed almenaŭ esperetu ni iomete, ke oni 
nun ja sufiĉe dormis kaj fine vekiĝos.

Laŭ speciala peto de P-ro Bianchini mi tuj atentigas 
la I. K. U. E.-anojn, sed precipe la estrarojn de Ligoj kaj 
Grupoj, ke la jarlibro estos eldonata kiel eble plej baldaŭ. 
Oni do tuj komencu kaj rapide pretigu la nomarojn.

LA REGULARO DE I. K. U. E.
Laŭ propono de P-ro Richardson , N ederlanda komitato 

pretigis projekton de regularo de I. K. U. E., diskutota_ X
dum „Nia Unua” en Parizo (Aprilo 1910). Gi estis aprobita 
de la kongreso kaj fiksita de speciala komisiono, 'por tio 
elektita de la kongreso mem.

Tuj komencis la malfacilaĵoj. Post la kongreso oni klo- 
podis arbitre ŝanĝi la aprobitan regularon, kaj jam en 
la kongresraporto, verkita ne dum, sed post la kongreso, 
oni povis legi ne ĝustajn notojn pri tiu afero. En E. K. 
(kiu tiam estis eldonata en Francujo) la teksto de Ia apr- 
obita regularo neniam  estis presita! Fine en „Nederlanda 
K atoliko” la N ederlanda komitato presigis la aprobitan 
tekston kaj aldonis leteron al E. K. kun peto, korekti la 
neĝustajn frazojn en Ia kongresraporto.

Jen la puno por nedisciplineco kaj neorganizeco (la 
raporto estis farita post la kongreso): de 1909— 1913 I. K. 
U. E. ne povis sukcese labori. Oni ne atentis la regule 
aprobitan regularon de I. K. U. E., kiu plue estis nekonata, 
ĉar neniam presita en E. K.

Jam en „Nia D ua” en Hago oni klopodis refari la aferon. 
Estis elektita internacia komitato por Ia organizado de 
I. K. U. E., kies prezidanto estis la nuna redaktoro de 
E. K. Tuj en E. K. O ktobro 1911 mi presigis longan arti- 
kolon pri la afero. Krom Frato Isidoro  (Belg.) neniu ko- 
m itatano plue kunlaboris. En E. K. Majo 1912, p. 175 mi

x) En E. K. Januaro  1912 mi proponis eldoni „Jarlibron  pri la 
K atolika Vivo en ĉiuj L andoj.” N ur kelkaj personoj kunlaboris, sed 
en tu te  la kunlaboro  estis treege m algranda. Pro tio mi dev is tuj 
tu te  forlasi la ideon.
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presigis urĝan kaj insistan peton pri kunlaboro. N enia  
re sp o n d o !

Per S-ro Kn a a pen  mi sciigis al „Nia T ria” en B udapest 
mian eksiĝon kiel p rezidan to  de Ia organiza kom itato, 
petan te  elekti alian p rezidan ton . En B udapest oni kom isiis 
al kelkaj personoj verki p ro jek ton  de regularo. Mi konas 
personojn, kiuj efektive kaj serioze laboris en tiu direkto, 
sed pro eksiĝo de S -ro  Kn a a pen  kaj pro m orto de P -ro  
Richardson  la publikigo estis p rokrastita .

En „Nia K vara” oni kom isiis al la nova E straro  prizorg i 
tiun aferon, se bezone, per helpo de aliaj personoj. Mi 
skribis al la E straro  pri la afero, kaj opinias, ke oni ba l- 
daŭ legos en E. K. bone pripensitan  proĵekton  de regularo 
de I. K. U. E., kiun oni povus pridiskuti en nia organo.

Religia Direktoro de E. K.
Pro la m orto de P -ro  R ichardson, alia pastro  devos 

funkcii kiel religia konsilanto  de nia gazeto. Mi jam  pri- 
parolis la aferon kun la ĉefaj kongresanoj en Romo. C ar 
E. K. estas pure katolika afero, pro tio, laŭ katolika devo 
kaj laŭ N ederlanda kutim o, la elekto de tiu funkciulo estos 
farata  de Episkopo. Tuj post elekto ni sciigos.

Prezidanto-Komisaro de la Akc. Soc. „E. K.”
S -ro  Kn a a pen  bedaŭrinde ankaŭ ek s iĝ is ; nova p rez .- 

kom isaro devas esti e lek tata  laŭsta tu te  de la ĉefestraro  de 
I. K. U. E. Mi jam  priparo lis la aferon en Romo, tam en ne 
restis sufiĉe da tem po por definitivigi ĝin. T iu elekto do 
okazos per korespondado  kun la ĉefestraro.

Espero Katolika
pro la kongresoj ne eliris en Septem bro, kiel ni jam sci- 
igis en No. 98 de E. K. — 25 A ŭgusto estis sendita al Ia 
akciuloj kaj dum la ĝen. kunv. de akciuloj en Romo dis- 
donita, speciala num ero de E. K., enhavan ta  la Bilancon, 
la tagordon  de la ĝen. kunv. k.t.p.

Surdeco de I. K. U. E.-anoj.
Ofte — laste en nia an taŭa  num ero 98, p. 229 — mi 

„insiste petis, ke oni tiun ĉi jaron  ne forgesu alsendi rapo r-
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„tojn al E. K. pri specialaj kunvenoj de Katolikoj dum 
„niaj kongresoj.”

Okulojn havante, ili ne povas v id i; orelojn havante, ili 
ne povas a ŭ d i; I. K. U. E.-anoj estante, ili faras nenion por 
nia oficiala organo. Koinpreneble la redakcio ricevis nenion! 
Tam en oni rakontis al mi, ke en Berno okazis kelkaj 
katolikaj kunvenoj, eĉ funebra meso kun prediko. Feliĉe 
vizitis min iu ĉeestintino, F-ino van Am elsfo r t , kiu, post 
peto miaflanke, promesis, el memoro, verki raporton, kiun 
ni espereble presigos en Novembro.

| S-ro CARLO BOURLET. |

Fama matematikisto, efektiva samideano, granda pioniro 
de Esperanto, nobla viro, kies fideleco al nia kara afero 
estis neŝancelebla spite la malsamideanaj kalumnioj kaj 
ofendoj de certaj „Esperantistoj” . Jen alia gravega perdo 
por nia movado. Kvankam li estis liberpensulo, ni neniam 
povis konstati netoleremon rilate al ni, Katolikoj. P-ro 
Richardson altestimis lin. La redakcio de E. K., kun mal- 
ĝojo pro lia foriro, adiaŭas sim patie kaj respektplene tiun 
ĉefon de Esperanto.

La bona Dio estu je li m izerikorda!

Enketo de „Espero Katolika”
pri la ekzistantaj naciaj kaj regionaj Ligoj de 

Katolikoj-Esperantistoj.

24 Septem bro 1913 mi ricevis poŝtkarton el Anglujo, en 
kiu sam ideano petas informojn, sk rib an te : „mi estas Kato- 
„liko kaj deziras esti membro de la katolika u n u iĝ o ; ĉu 
„vi klarigos al mi, kion mi devas fari por aliĝi al la A socio?”

29 Septem bro 1913 mi ricevis leteron ankaŭ el Anglujo: 
„Mi ĵus sciiĝis pri la internacia katolika esperantista soci- 
„eto kaj rni deziras fariĝi membro. Cu vi faros al mi la 
„bonecon sciigi al mi la kondiĉojn, regulojn, abonon, el- 
„donojn, k .t.p .?”
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Ofte ni ricevis tiaspecajn  dem andojn. G randa em baraso 
niaflanke! Kion respondi ? Ekzistas, ni opinias, en Anglujo 
katolika Asocio, sed de longe ni aŭdis nenion pri ĝi. Kaj 
nia I. K- U. E. estas fakte nur nomo.

Ne bezone multe rezoni por kom prenigi, ke estas abso- 
lute necese, ke ni estu inform ataj pri ĉiuj ekzistantaj Ligoj 
Katolikaj kaj pri iliaj adresoj, por ke estu eble efike respondi 
al la multaj leteroj inform petaj.

Kvankam  ni preskaŭ ne plu havas kuraĝeton por inici-
ati iun aferon kaj por prepari nin al la tiom a fiasko pro
la ne kunlaborem o de niaj karaj katolikaj Esperantistoj, —
ni tam en ankoraŭ unu fojon ekprovos. Eĉ ni proponas al
ni, ne senkuraĝetigi nin per okazebla nova fiasko. Se la
rezultato de nia suba enketo estos fiasko, ni intencas tuj
poste enketi pri ĉiuj fiaskoj de I. K. U. E. depost ĝia stariĝo.
Estus in te reseg a ; sed esperu ni, ke ne estu bezone.

** *
L a e fe k t iv e  e k z i s ta n ta j  naciaj kaj reg ionaj L igoj de  K atolikoj- 

E speran tisto j b o n v o lu  a k u r a te  respond i al ĉiuj dem an d o j (ankaŭ  
se oni devas respond i per „ n e “ aŭ „nesc io“). La respondo j estos 
pub lik iga ta j en E. K. En la m anuskrip to  oni ankaŭ  m etu  la dem an- 
d o jn  m em .

1. Ĉu en v ia  nacio aŭ  reg iono  ekzistas  Ligo ?
2. K iun te rito rion  ĝi okupas! (ĝiaj lim oj) ?
3. H is to rie to  pri ĝia starigo  (m allonge).
4. K iam  sta rig ita  (jaro, da to , loko) ?
5. Ĉu ĝi havas regu le  ap ro b itan  regu laron  ?
6. Ĉu ĝi kaj ĝia regu laro  estas ap rob ita  de la R egistaro  ?
7. Ĉu ap rob ita  de  la E piskop(ar)o  ?
8. Ĉu ĝi havas re lig ian  konsilan ton , kaj se jes, ĉu e lek titan  de 

la E p iskopo  ?
9. K ia inan iere  la L igo estas in tc rn e  konstru ita  (lokaj grupoj — 

fakoj aŭ  kom isiono j — treeg e  m allonga skem o de la regularo , 
k .t.p .) ?

10. K iom  estas la d ev ig a  ko tizaĵo  por la m em briĝo  ?
11. Kiom  da  /? « g in ttf / m em broj ĝi havas h o d iaŭ ?
12. Kiu estas ĝ ia estraro , — ĝia sek re tarie jo  aŭ ad reso  (tre legeb le  

kaj precise) —  ĝia sidejo  ?
13. a. Ĉu ĝi havas oficialan o rganon  ? —  b. de  kiam  a p e rin ta ?  —  

c. k iel ofte ĝi e liras (m onate, dum onate , d uonm onate  k.t.p.) ? —
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d. kiom  da num eroj jam  eliris ĝis hodiaŭ  ? —  e. la redakcio 
kaj adm inistracio  ? —  f .  ĝia precisa adreso ? — g . ĝia abon- 
prezo. —  h. ĝia proksim um a ekzem pleraro  ?

14. Cu la Ligo aŭ ĝiaj m em broj eldonis aliajn  verkojn  ?
15. R im arkindaj okazin taĵo j de post ĝia starigo  ĝis hodiaŭ.
16. Cu la Ligo deziras aliĝ i al I. K. U..E. kaj subm eti sin al la 

regularo, starigo ta  dum  „Nia K v ina“ en Lourdes 1914?
A ld o n o . K oncerne la kato likajn  lo k a jn  g rupojn  en landoj, kie 

ne ekzistas naciaj au regionaj Ligoj, ni petas adreso jn  kaj tnal- 
lo n g a jn  sciigojn.

Ĉ iujn respondojn  adrcsu a l : Redakcio de E. K. ; D -ro S m u ld ers , 
U denhou t (N ederlando).

Kroniko de I. K. U. E.
Katolika Movado en Katalunlando.

La gelegantoj de Espero Katolika konas jam per letero 
de nia amiko P-ro Pablo Plana, la sukceson de niaj festoj 
en Olot okaze la  iy -a  kongreso de la K. E. F. Post la en- 
tuziasmigaj paroladoj venas Ia korĝojantaj agadoj.

Jus stariĝis en la Seminario de Gerono nova grupo. 
Studenta Juneco estas ĝia nomo kaj P -ro D -ro Jozefo 
Casanovas ĝia fondinto. Plenum ante mian oficon de ĝene- 
rala sekretario de I.K.U.E. en Katalunujo mi hodiau devas 
pri tio paroli.

Unue mi devas prezenti la pastron D -ro J. Casanovas. 
Li estas esperantisto de du jaroj dum kiuj li meze la kon- 
stan ta studado de nia Esperanto neniam ĉesis labori por 
ĝia sukceso. Li estas juna, inteligenta, laborem a ; okupas 
la honoran oficon de profesoro en la Seminario deG erono; 
estas li la prezidanto de ĝerona Espero, la sola propaganda 
grupo en G erono : antau ne longe li fariĝis profesoro diplomita 
de E speran to : li kulturas samtempe la ĵurnalistajn inklinojn: 
en Olot nia Kataluna Ligo de K atolikaj Esperantistoj nomis 
lin, vic-prezidanto. Tuj kiam mi feliĉe konatiĝis kun li en 
enlanda kongreso de Tarrassa en 1912, mi fidis multe al 
lia altula agado. Tiam li malkovris al mi kelkajn siajn 
ekcelojn. Disvastigi Esperanton ĉe la seminarianoj kaj ĉe
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la pastro j en O erono. La unuan parton  de sia program o li 
plenum is nun; mi scias ke li basas ja la fundam entojn  por 
la dua.

S tuden ta  Juneco estas la unua frukto de lia agado. Oi 
celas disvastig i E speran ton  ĉe la sem inarianoj en G erono. 
Kiom da baroj trov is D -ro  C asanovas por starigi ĝ in ! Sed 
l a  fina venko superas la ĝenantajn  laborojn. Lia E piskopa 
M oŝto  de G erono D -ro  F rancisko  de Llor, kiu de la kom enco 
de nia kato lika m ovado en K atalunlando akceptis bonvole 
esti H onora P rezidan to  de nia Ligo, akcep tas ankaŭ en tiu 
okazo  la altan  p ro tek tadon  de la nova en trepreno . A nko- 
raŭ ĝin akcep tas lia R ektora M oŝto de la Sem inario. P reskaŭ  
ĉiuj la profesoroj entuziasm iĝis laŭ la celo de la grupo. 
K onsekvence al tiu g rava helpo la sem inarianoj eniris en- 
tuziasm e en nia m ovado kaj la ĵus fondita grupo kalkulas 
jam  100 anojn en siaj listoj. Dum tiu som ero D -ro  C asa- 
novas gv idas kurson en la sem inario  kaj kom encos novan 
dum la oficiala kurso en O ktobro. La grupo akcep tas honorajn  
kaj ak tivajn  m em brojn, kiuj pere nia K. L. de K. E. aliĝas 
al I.K.U.E.

La adreso  de Ia nova grupo estas. S tuden ta  Juneco. —  
Sem inario  Conciliar. —  Gerona. (K atalunlando).

Jen nun la nomoj de la estraranoj. R elig ia  Konsilanto. 
D -ro  J. C asanovas P -ro . — Prezid. Joaquim  Costa. — 
Vic-prezid. Jozefo Rodo. — Sekretario  Johano  Ener. — 
Vic-sekretario  I. Brugues. — Kasisto  Elias Pigem . — Voĉ- 
donantoj =  dekestroj, I. Vila, J. Freixas, A. Burgas, A. M arcos, 
I. M arcĉ, E. M onells. A. Pastells, J. B igorda, B. Font kaj 
M. A bras.

I.K.U.E. ŝuldas tiun gravan helpon al D -ro  C asanovas. 
Ni esperas, ke lia agado  prun tos argum entojn  kaj fortojn 
al aliaj laborem uloj por starigi grupojn en la aliaj Sem i- 
nario j de nia lando.

Dum mi hodiaŭ p roponas karajn  dankojn kaj gratulojn
por D -ro  C asanovas, mi esperas ke baldaŭ mi povos informi
al la legantoj de Espero K a to lika  pri efektiviĝo al la dua
p arto  de lia program o t. e. starigo  de pastra  grupo.

** *
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Jus fondiĝis en Valencia nova katolika grupo. Gi sidas 
en la societo Juventua Catolica kaj estas frukto de Ia klo- 
podoj de S-ro Manuel Millas. A dreso : Plaza Villarrasa 2, 
Valencia.

Kelkaj enlandaj amikoj interesiĝas pri la Pilgrim o katolika  
al Romo. Mi scias ke kelkaj intencas ĉeesti. Tam en mi 
bedaŭras, ke pro manko de detaloj oni ne povas fari pli 
efikan propagandon por niaj kongresoj. Domaĝe la cirkuleroj 
kaj propagandiloj alvenas ĉiam tro malfrue.

D -ro Joaquim Coll , Pastro.
Barcelono, 1 Aŭgusto 1913.

„NIA KVINA”.
La V-a internacia kongreso de Katolikoj- Esperantistoj 

de 1914 okazos en Lourdes (Francujo) antaŭ aŭ post la 
X -a Universala Kongreso de Esperanto en Parizo.

La XXV-a Eŭkaristia Kongreso.
La Eŭkaristia Kongreso Internacia de 1914 okazos en 

Lourdes (Francujo), eble dum la Septem bra monato.


